
Ročník XXIV. cena 10 Kč říjen 2020

Kandidáti do Senátu oslovují strašecké voliče
Havel v Kinokavárně krátce po premiéře
Hokejbalisté triumfují na domácím hřišti
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Měsíc září byl nahuštěný všemožným děním. 

Začal školní rok a děti po jarní pauze opět zasedly 

v lavicích. Musíme doufat, že v nich nějakou dobu 

vydrží, byť možná s karanténními pauzami. 

Uskutečnilo se několik z jara přeložených akcí, 

bohužel ne všechny. Třeba beseda s Václavem Vět-

vičkou byla zrušená a náhradní termín zatím v ne-

dohlednu. Známý biolog má už svůj věk a rodina 

si nepřeje, aby se zbytečně vystavoval nebezpečí 

nákazy. Toho se nebál muzikant Josef Fousek a kon-

cert zarouškovaným divákům dopřál.

Posvícení se velmi pěkně vydařilo. Strašečtí pilně 

navštěvovali připravené výstavy a průvodu o Pěkné 

z Komenského náměstí na hřbitov se zúčastnily 

přímo zástupy. Spolky, sportovci i další organizace 

ve svých uniformách či dresech, maminky s kočárky 

a vůbec široké spektrum obyvatel v čele s Modrou 

Muzikou byli nadšení z krásného dne a pocitu vzá-

jemné pospolitosti.

Totéž se dá říct také o T-Mobile Olympijském běhu 

ve středu 16. září. Je patrné, že lidé chtějí být po-

hromadě a užívají si každou příležitost.

Jedinečnou zářijovou událostí se stalo třídenní 

vystavení originálu hlavy Kelta ve strašecké poboč-

ce Muzea T. G. M.

Původně měla být umístěná ve Slavnostním sále 

MěÚ a odpovědní pracovníci se velmi snažili, aby 

dostáli požadovaným bezpečnostním předpisům. 

Nakonec se výstava uskutečnila v muzeu. Dopro-

vodný kulturní program na Komenského náměstí 

organizovaný NKC zůstal zachován podle původního 

plánu. Byť bylo konečné rozhodnutí o umístění expo-

nátu dost nakvap, odvedli pracovnice muzea skvělou 

práci. Povedlo se jim zvýraznit magičnost vzácného 

objektu působivým nasvícením i umístěním upro-

střed místnosti. Kdo vcházel dovnitř, okamžitě zacílil 

pozornost a o to tu šlo. Obavy pořadatelky kulturní 

části slavnosti Lenky Pelcové, že lidé nepřijdou nebo 

se nebudou dostatečně bavit, se ukázaly jako liché, 

před muzeem byla neustále fronta lidí čekajících 

na vstup. Na náměstí sice nebyly zrovna davy, ale 

diváci přišli, tleskali a byli spokojení. 

Bohužel epidemiologická situace v zemi vyžaduje 

zavedení restriktivních hygienických opatření. V Ka-

lendáři akcí se dočtete, který program zatím platí, 

ovšem teď je teprve 20. září. 

Hned zpočátku října nás čekají volby do krajů 

a třetiny Senátu a Strašecké navíc místní referen-

dum. To jsou poměrně zásadní záležitosti, které by 

nikdo soudný neměl opomenout. Vždyť se rozhoduje 

o naší budoucnosti a ať si myslíme o politice cokoliv, 

nic nezískáme, když k volbám nepůjdeme. Naopak 

i jediný hlas může překlopit misku vah.

Pro lepší orientaci v senátní kandidátce věnujeme rub-

riku Téma představení adeptů na senátory ve zdejším 

volebním obvodu č. 6. Tedy těch, kteří zareagovali na naši 

výzvu. Z devíti se ozvalo šest, což samo o sobě ukazuje 

míru vstřícnosti a zájmu o voliče u všech oslovených. 

Opatrujme se a vydržme!

Ludmila Fafl íková
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Místní referendum
Hlavním bodem jednání i hlavním důvodem svo-

lání zastupitelstva o prázdninách bylo vyhlášení 

místního referenda. 

Podrobné informace byly uvedeny v zářijovém 

vydání měsíčníku.

Rozpočtové opatření, 
úvahy o kontokorentu
Po úvodních formalitách a kontrole usnesení za-

stupitelstvo přijalo rozpočtové opatření spočívající 

v možnosti čerpání 5 miliónů korun na úhradu 

dříve schválených nákupů pozemků v severový-

chodní průmyslové zóně.

Informace z 10. zasedání zastupitelstva města dne 13. srpna
Delší debata o fi nanční situaci města a mož-

nosti případného kontokorentu nakonec skončila 

tím, že téma se projedná znovu na příštím za-

sedání. 

Jméno nové ulice
Zastupitelstvo přijalo usnesení, kterým byla po-

jmenována nová ulice. V lokalitě výstavby na strá-

ni vpravo od silnice na Čelechovice se nová ulice 

jmenuje Sadová.

Jednání o pozemcích
Zastupitelstvo se pak zabývalo majetkoprávní-

mi záležitostmi, kde byla schválena jedna směna 

pozemků. Dvakrát byl zamítnut prodej pozemků 

a jednou schválen. 

Schválen byl i nákup čtyř pozemků.

Rozpočtové opatření na závěr
Na konci zasedání bylo přijato ještě jedno roz-

počtové opatření vyvolané nutností zvýšeného 

fi nancování dostavby kanalizace a nové ČOV. 

Stavební fi rma díky několika příznivým fakto-

rům postupuje rychleji, než se původně pláno-

valo. Rozpočet pro letošní rok počítá s částkou 

51 300 000 korun, která může být překročena 

až o 6 miliónů. 

Jiří Tláskal  

Rozpočtové opatření
Rada města schválila rozpočtové opatření tý-

kající se přijetí mimořádného státního příspěv-

ku do rozpočtu města. Je určený obcím v sou-

vislosti s poklesem výběru daní způsobeným 

koronavirovou krizí. V případě Nového Strašecí 

se jedná o 6 965 000 korun.

Informace z 45. zasedání rady města dne 24. srpna
Výběrová řízení
Rada města schválila vyhlášení výběrových řízení 

na zhotovitele těchto staveb.

Rekonstrukce WC v Novostrašeckém kulturním 

centru, rekonstrukce hasičské zbrojnice a rozšíření 

sportovního areálu na Kocourku.

Jiří Tláskal

Zápisy z jednání rady města a zastupitelstva 
města – upravené ve smyslu zákona o ochraně 
osobních údajů – jsou k dispozici na webových-
stránkách města: www.novestraseci.cz.      (red)

Schválení nabídek 
spol. MAMELOM
Rada města odsouhlasila cenovou nabídku spo-

lečnosti Mamelom s. r. o. na opravu povrchu ulice 

Rudská (horní část od křižovatky s ul. Obětí oku-

pace a Rabasova ke křižovatce s nám. 5. května) 

ve výši 1 129 786 Kč. 

Obdobně schválila od téže společnosti nabíd-

ku na vybudování vodovodního řadu v ul. Pod 

Větrákem v délce cca 195 m k přípojnému bodu 

v ul. Nádražní. Realizovat se bude souběžně s vý-

stavbou kanalizace, a to ve výši 1 074 483 Kč.

Informace z 46. zasedání rady města dne 7. září
Nesouhlas s výstavbou hal 
v Rynholci
Rada města se zabývala plánovanou výstavbou 

v Rynholci a požaduje, aby naše město bylo po-

važováno též za dotčený samosprávný celek při 

posouzení vlivu na životní prostředí. Současně 

vyjádřila s touto výstavbou nesouhlas především 

pro blízkost území, stávajícího dopravního zatí-

žení krajské komunikace II/606 vedoucí páteřně 

přes celé město včetně obytné zástavby, zajištění 

bezpečnosti chodců a pohybu dětí navštěvujících 

základní školu. 

Výběrová řízení
Rada města odsouhlasila vyhlášení výběrového 

řízení na zhotovitele staveb veřejného WC na Ko-

menského náměstí a úpravy smuteční obřadní 

síně na hřbitově.

Přijetí pravidel
Rada města přijala pravidla pro přidělování a uží-

vání sociálních bytů dokončovaných v Okresním 

domě v ul. Dukelská 550. Tomuto tématu se bude-

me věnovat v listopadu.

Jiří Tláskal

Společnost Technické služby Nové Strašecí, s. r. o. 

(dále jen TSNS) na základě smlouvy ze 14. 2. 2012 

provozuje kotelny v Novém Strašecí. 

V kotelně Topinkova jsou osazeny dva plyno-

vé kotle, a to Ygnis o výkonu 1000 kW s hořá-

kem De Dietrich a ČKD Dukla o výkonu 670 kW 

s hořákem De Dietrich. Oba kotle byly vyrobe-

ny v r. 1994. 

Dále je v kotelně osazena kogenerační jednot-

ka (dále jen KGJ) v majetku ČEZ Energo, s. r. o. 

Tato sestava vyrábí TUV a TU pro bytové domy 

v sídlišti Křivoklátská.

Místo osazené KGJ byl v kotelně 1 ks plynového 

Projektová dokumentace na rekonstrukci kotelny Topinkova
kotle ČKD Dukla o výkonu 670 kW s hořákem De 

Dietrich.

Smlouva na provoz KGJ je uzavřena na 10 let. 

Na provoz plynových kotlů má TSNS ve věci 

imisí udělenou výjimku od Odboru životního 

prostředí Středočeského kraje. 

Jinak by provoz kotlů již nebyl možný.

Z výše uvedených skutečností TSNS požáda-

ly o předložení cenové nabídky společnost CZ 

TEPLO, s. r. o.

Zpracovala i projektovou dokumentaci na re-

konstrukci rozvodů TU a instalaci objektových 

předávacích stanic v sídlišti Křivoklátská. 

Má tedy jasnou představu o potřebných výko-

nech nových kondenzačních kotlů.

Projektová dokumentace bude řešit náhradu 

stávajících plynových kotlů a dále možnost 

rozšíření kondenzačních kotlů v případě ukon-

čení provozu KGJ. Včetně dostačující kapacity 

výkonu pro případné nové odběratele v sídlišti 

Křivoklátská.

Předložená cenová nabídka od fi rmy CZ TEPLO, 

s. r. o. je ve výši 98 000 Kč bez DPH, resp. 118 580 Kč 

včetně DPH.

Termín předání projektové dokumentace je 

do 30. listopadu.

Karel Filip
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Krajská údržba silnic Středočeského kraje zača-

la 1. dubna 2020 provádět rekonstrukci komuni-

kace II/606. Celá akce byla rozdělena do tří etap. 

Zahájení první etapy trvalo do poloviny května. 

První etapa opravy silnice Československé armá-

dy probíhala od ulice Boženy Němcové až po uli-

ci Okružní. Její součástí byla i úprava přechodu 

pro chodce u polikliniky. 

Hned na ni navázala druhá etapa, která vedla 

od kruhového objezdu až k ulici Jiřího Šotky. Tato 

rekonstrukce trvala do konce května.

Poslední a nejnáročnější třetí etapa byla roz-

dělena na dvě části pro zajištění příjezdu na Ko-

Průtah městem je od 1. září průjezdný
menského náměstí. Nejdříve byla rekonstruována 

část komunikace středem města, ulicí Havlíčko-

vou a Palackého před odbočku na Komenského 

náměstí. Dokončení proběhlo v prvé půli srpna 

a po zprovoznění se přistoupilo k opravě druhé 

části, a to křižovatce ulic Palackého, Čsl. Armády 

a Poděbradova.

Od 1. září je Nové Strašecí opět průjezdné 

a zastávky autobusů se vrátily na své původní 

místo. Děkujeme všem řidičům i občanům města 

za pevné nervy. 

Strašečtí si zhluboka oddychli.

Karel Filip

Město obdrželo dotaci na projekt Rekonstrukce 

hasičské zbrojnice v Novém Strašecí. Pro zajištění 

realizace projektu je třeba provést výběr zhotovi-

tele ve veřejné soutěži. Výzvu k podání nabídky 

a prokázání kvalifi kace a zadávací dokumentaci 

s přílohami zpracoval na základě usnesení rady 

města č. 695 ze dne 8. 6. 2020 Institut pro veřejné 

zadavatele, s. r. o., Praha 6, provádějící komplexní 

zajištění zadávacího řízení na zhotovitele stavby.

Jedná se o podlimitní veřejnou zakázku na sta-

vební práce v režimu zákona, zadávanou ve zjed-

nodušeném podlimitním řízení. Předpokládaná 

hodnota veřejné zakázky je dle zpracovaných 

Rekonstrukce hasičské zbrojnice v Novém Strašecí
podlimitní veřejná zakázka na stavební práce ve zjednodušeném podlimitním řízení – výzva k podání nabídek

rozpočtů k dokumentaci pro provedení stavby 

9 339 308 Kč bez DPH.

Vyhlášení veřejné zakázky se předpokládalo dne 

25. 8., lhůta pro předložení nabídek byla 14 pra-

covních dní, cca do 14. 9. V případě schválení RM 

bude výzva k podání nabídek a prokázání kvali-

fi kace, zadávací dokumentace a všechny přílohy 

zveřejněna na profi lu zadavatele.

Plnění veřejné zakázky nastane bezprostředně 

po nabytí účinnosti smlouvy o dílo s vybraným 

dodavatelem, předpoklad 15. říjen 2020. Závazný 

termín dokončení plnění veřejné zakázky je 365 

dní ode dne zahájení stavebních prací.

Způsob hodnocení nabídek je navrhován dle eko-

nomické výhodnosti. Zadavatel bude hodnotit na-

bídky podle nejnižší nabídkové ceny v Kč bez DPH.

V zadávací dokumentaci je stanovena jistota 

50 000 Kč pro účastníky zadávacího řízení, a dále 

bankovní záruka za řádné plnění záručních podmí-

nek ve výši 5 % z celkové sjednané ceny díla.

Zákon 134/2016 Sb. o zadávání veřejných za-

kázek neupravuje podmínky pro vznik hodnotí-

cí komise a její případné zřízení nechává pouze 

na uvážení zadavatele. Vzhledem k dosavadním 

zvyklostem navrhujeme jmenovat i hodnotící ko-

misi pro tuto podlimitní veřejnou zakázku.

Karel Filip

Odbor investic MěÚ v Novém Strašecí zajistil 

zpracování projektové dokumentace „Novostra-

šecké KC – stavební úpravy sociálního zařízení“.

Předmětem prací je kompletní rekonstrukce 

WC se vstupem z foyer NKC, včetně zřízení bezba-

riérového WC. Bude provedena kompletní výměna 

rozvodů elektro a zdravotní techniky, pořízeny nové 

obklady a dlažby a v části plochy minerální pod-

hled stropu, provedeny opravy omítek. WC bude 

vybaveno novými sanitárními předměty.

Rekonstrukce sociálního zařízení v NKC
Na základě dřívější kladné zkušenosti odbor inves-

tic oslovil s žádostí o vypracování cenové nabídky 

pana Petra Videmanna – NS STAV, Nové Strašecí.

Předložil cenovou nabídku ve výši 1 319 655 Kč 

bez DPH, resp. 1 596 782 Kč s DPH..

V rozpočtu města na rok 2020 je k tomuto účelu 

alokovaná částka 1 500 000 Kč. Dofi nancování akce 

necelými sto tisíci by se uskutečnilo až v roce 2021.

Cena díla bude odpovídat skutečně odvedeným 

pracím. Při realizaci budou dále upřesněny ceny 

zařizovacích předmětů dle vyvzorkování a poža-

davků objednatele, když v oceněném rozpočtu 

stavby jsou ceny těchto zařizovacích předmětů 

stanoveny na základě technické specifi kace v PD.

Z pohledu zadávání veřejných zakázek se jedná o za-

kázku malého rozsahu, kde není třeba provádět veřej-

nou soutěž. U zmíněných prací je současně nezbytná 

koordinace s probíhající stavbou zateplení NKC. Z to-

hoto důvodu je s Petrem Videmannem předjednaná 

realizace v období listopad–prosinec 2020.

 Jan Bureš

V souvislosti s událostmi posledních týdnů, kdy 

byla v katastru města pořádána technoparty, chystá 

se město na nejbližším zastupitelstvu předložit návrh 

vyhlášky, která by tyto a podobné akce regulovala. 

Záležitostí se zabývala rada města na svém zasedání 

dne 22. 6. V souvislosti s tím byla připravena nove-

lizace OZV č. 6/2003 o zajištění veřejného pořádku 

při poskytování hostinských činností a pořádání ve-

Strašecí se chystá regulovat technoparty vyhláškou
řejných produkcí na území města. Měl být přidaný 

nový článek regulující realizaci technoparty. Jednalo 

se především o zakotvení ohlašovací povinnosti pořa-

datele při akci s účastí nejméně 30 osob atd. 

Z konzultace na ministerstvu vnitra vyplynulo, 

že článek o technoparty by byl kromě počtu osob 

sice přijatelný, ale původní OZV č. 6/2003 je již pře-

konaná vlivem změn v legislativě a judikatuře. 

Pro regulaci technoparty je ministerstvem vnitra 

ve spolupráci s Policií ČR vytvořený vzor OZV. Radě 

města bylo proto navrženo připravit novou vyhlášku. 

Ohledně jejích úprav pro podmínky našeho města 

proběhly konzultace s OO PČR NS. 

Přijetí vyhlášky bude předloženo na říjnovém zastu-

pitelstvu města.

Karel Filip

Povrch Karlovarky září novotou (foto Vladimír Kozel)
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V rámci přípravy realizace projektu „Stavební úpra-

vy objektu smuteční síně v Novém Strašecí“ zpracoval 

odbor investic MěÚ výzvu k podání nabídek ve veřej-

né zakázce malého rozsahu na stavební práce. 

Základním kritériem hodnocení nabídek byla 

nejnižší nabídková cena bez DPH. 

Lhůta pro podání běžela od 9. do 30. září.

Rada města ustavila 3člennou hodnotící komisi 

+ 3 náhradníky pro otevírání obálek, posouzení 

kvalifi kace a hodnocení nabídek.

Oprava smuteční síně
Úpravami nově vznikne sociální zázemí pro per-

sonál i pro návštěvníky a přípravna s chladírnou 

a mrazírnou. Stavební úpravy zasahují do stávající 

dispozice, i do vzhledu objektu výměnou a úpra-

vou oken a fasádou. 

Dojde také ke změně systému vytápění. Stávající 

lokální plynová topidla budou nahrazena plyno-

vým kondenzačním kotlem a teplovodním systé-

mem s otopnými tělesy, včetně TUV. Nově bude 

provedena v celé ploše stávajícího skladu nová 

hydroizolace a nové skladby podlah a podlahové 

krytiny, nové SDK stropy se zateplením.

Fasáda bude zčásti řešena jako kontaktní zatep-

lovací systém s probarvenou fasádní omítkou, do-

plní ji fasádní obklad s pravou dýhou na kovovém 

roštu. Římsa a sloupy budou obloženy fasádními 

deskami v šedé barvě. 

Upraví a doplní se zpevněné plochy vedoucí 

k obřadní síni a přípojka vody a kanalizace.

Karel Filip

Poutě a posvícení původně znamenaly putování 

k nějakému posvátnému místu. Jak plynula doba, mě-

nila se povaha a smysl těchto poutí. Od původního ná-

boženského významu až po dnešní zábavní charakter. 

Vždy však šlo o akci všelidovou, které se zúčastňovaly 

všechny společenské vrstvy. Příkladem je strašecký 

průvod o Pěknou z Komenského náměstí na hřbitov. 

Letošní posvícení v Novém Strašecí se neslo 

ve znamení výstav. 

Pěstitelé bonsají představili výsledky své práce 

v Novostrašeckém kulturním centru. 

Velký zájem byl i o výstavu místních včelařů, kteří 

zde nejen prodávali med. Zaměřili se na nejmladší 

generaci. Malá děcka si mohla vyrobit například 

Strašecké posvícení má svoji tradici
svou první voskovou svíčku, nakreslit včelku Máju, 

Vilíka a jiné pohádkové postavičky. 

V budově městského úřadu přijal místostarosta 

Jan Bureš čerstvé šedesátníky spolu s jejich býva-

lou učitelkou paní Cermanovou. Zde také předsta-

vili svou bohatou činnost místní fotbalisté, kteří si 

letos připomínají 100 let trvání fotbalu v Novém 

Strašecí. Oslavy bohužel zhatila červnová opatření 

proti pandemii koronaviru.

Zajímavá byla i výstava místních Junáků. Ná-

vštěvníci mohli zhlédnout historické fotografi e 

z různých etap spolku. 

Tradiční posvícení bylo zakončeno pondělní pou-

tí o Pěknou za doprovodu Modré muziky.

Průvodu se zúčastnili místní hasiči, sportovci, 

junáci či baráčníci, kteří letos navázali na tradiční 

posvícenskou zábavu. 

Ctít tradice našich předků je přirozeným a vý-

znamným údělem každé vyspělé civilizace, společ-

nosti či národa. 

Karel Filip

Průvod o Pěknou je v cíli (foto Ivana Rezková)

Dne 11. srpna bylo na úřední desce v obci Ryn-

holec vyvěšeno posouzení vlivu na životní prostře-

dí od Odboru životního prostředí Krajského úřadu 

Středočeského kraje. 

Týkalo se záměru Výstavby na pozemku p. č. 865/11 

v k.ú. Rynholec pro malé a střední podnikatele. 

Jedná se o lokalitu bývalé haldy vlevo od silnice 

Rynholec – Slovanka, kde se předpokládá stavba 

logistické haly o ploše 27 086 m2. 

Město Nové Strašecí dosud není účastníkem sta-

vebního řízení ani posuzování vlivu na životní pro-

S výstavbou logistické haly v Rynholci 
město nesouhlasí

středí. Spolu s ostatními obcemi (Lány, Stochov) 

se však domníváme, že touto stavbou, obzvláště při 

posouzení vlivu na dopravu, je i Nové Strašecí do-

tčeným územním samosprávným celkem. V tomto 

duchu je připraveno vyjádření ke krajskému úřadu. 

Strašecí vyjadřuje nesouhlas s tímto záměrem. 

Především pro blízkost území stávajícího doprav-

ního zatížení krajské komunikace 2/606 vedoucí 

páteřně přes celé město včetně obytné zástavby, 

zajištění bezpečnosti chodců a pohybu dětí na-

vštěvujících základní školu.            Karel Filip

Navýšení 
kapacity ZUŠ

Dne 5. srpna požádala ředitelka ZUŠ Nové Straše-

cí Mgr. Jiřina Kinkalová, aby rada města doporučila 

Středočeskému kraji (zřizovateli ZUŠ) navýšení ka-

pacity této školy z 500 na 550 žáků. Rada města 

doporučuje toto navýšení nejen z důvodu demogra-

fi ckého vývoje, ale i proto, že ZUŠ se podílí na cca 

90 akcích, které ovlivňují a obohacují kulturní život 

ve městě. Škola také vychovává a připravuje taneč-

níky a hudebníky pro folklorní soubor Čtyřlístek. 

Ve městě i v okolí je velká poptávka po všech zde 

vyučovaných oborech, v rakovnickém okrese jsou totiž 

pouze dvě ZUŠky – v Novém Strašecí a v Rakovníku.

Karel Filip

Jako bývalý agronom a dlouholetý realitní 

makléř si v souvislosti s očekávaným referen-

dem o stavbě či nestavbě hal na rovině západně 

od města dovolím několik poznámek.

Začíná se obvykle zeširoka, a tak jako první 

si dovolím několik údajů z hydrologie a klimatu 

povodí Berounky, kam území našeho města při-

rozeně spadá. 

Průměrná roční teplota 1981–2010 +9,6 °C, od-

chylka od normálu +1,7°C.

Názor strašeckého obyvatele – Halám říkám NE
Průměrný roční srážkový úhrn činil 520 mm, 

což odpovídá pouze 76 % normálu.

Takže to, co všichni vnímáme jako stále teplej-

ší zimy a častější sušší periody, se ukazuje jako 

trend za posledních 30 let a je jasně podložen 

objektivními údaji.

Nedostatek vody není třeba uvádět, s tím se po-

tkáváme občas všichni. Co ale není zcela zřejmé, 

jsou nárůsty koncentrací pesticidů. Jsou zaviněné 

nižším ředěním vodou v přirozeném prostředí. To 

má zcela jistě za následek menší kapacitu zadržo-

vání vody v půdním profi lu.

Z výše uvedených důvodů považuji každý pro-

stor, na který nepadne déšť, za příspěvek k de-

vastaci půdy a krajiny.

Stavbou hal bychom přišli o velkou plochu země 

i o vodu na cca 50 % ze 60 ha. Uzavřeli bychom si tak 

prostor k budoucímu rozvoji města tímto směrem. 

Přišli bychom o parky, sportoviště a konec konců 

i o možnosti výstavby domů a bytů občanů města. 
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Není přece nutné zastavit celou oblast na-

jednou. Tak jako vnímám stanovisko majitelů 

půdy k předpokládanému odkoupení, tak jsem 

přesvědčen o tom, že realizační cena pro byto-

vou a občanskou zástavbu může být i 10x vyšší 

než současná cena pozemků určená k zastavění 

průmyslovými stavbami. Jen to vlastně nebude 

hned.

Kdyby se tu posléze stavělo, pak by příslušný 

úřad zcela jistě dokázal přimět drobné stavební-

ky ke zřízení propustných komunikací pro jízdu 

a chůzi. 

Antonín Cífka

Dne 2. srpna po po-

ledni řešili strážníci 

hlavolam v podobě 

kudy-tudy přes Nové 

Strašecí zemědělskou 

technikou. Věc vyře-

šena ke spokojenosti 

všech, jako jediná 

úniková byla určena cesta přes ul. Lomená.

Dne 2. srpna varoval anonymní šetřílek SMS 

zprávou strážníky o nehorázném plýtvání na ZŠ, 

kde se svítí a nikdo tam. Strážníci bezodkladně 

vyjeli na místo, kde nikoho ani to rozsvícené světlo 

nezastihli. 

Dne 4. srpna před polednem vyjížděli strážníci 

k sebevrahovi na silnici mezi Strašecím a Rynhol-

cem. Na první pomoc bylo již pozdě. Nebohého 

divočáka odstranil příslušný myslivec.  

Dne 4. srpna odpoledne došlo k požáru nízké 

budovy v ul. Tovární. Na místě se již nacházela 

parta našich místních dráčků Soptíků a následně 

dojížděly další jednotky HZS. Záchranáři na místě 

prověřili zdravotní stav zaměstnance z hořící bu-

dovy. Strážníci usměrňovali příjezdové a odjezdo-

vé cesty pro techniku HZS.  

Dne 6. srpna ve večerních hodinách místní občan-

ka oznámila neoprávněné bourací práce spočívající 

v najíždění osobního automobilu do oplocení jejího 

domu. Po upozornění, že plot bude ještě potřebo-

vat, se parta "dělníků" jala prchat směr palouček. 

Strážníci oznamovatelku poučili o nutnosti ozná-

mit dopravní nehodu na l. 158 a vydali se na inkri-

minované místo, kde spatřili skupinu šesti mladíků. 

Jeden z nich se dal na útěk. 

Sprinteři z řad strážníků nedali běžci šanci a pro-

vedli jeho ztotožnění. Ten se po následné porážce 

doznal ke všemu – k řízení osobního automobilu 

bez řidičského oprávnění, užití marihuany a další-

mu. Celá parta "dělníků" byla strážníky ztotožněna 

a následně předána hlídce PČR.  

Dne 8. srpna v podvečer místní občan oznámil vosí 

roj u kontejnerů u restaurace Jansa. Strážníci vosy 

identifi kovali jako včely. Místo uzavřeli pro veřejnost 

a přivolali SDH NS, která včelstvo zlikvidovala. 

Dne 10. srpna přijali strážníci několik oznámení 

o tom, že z bludiště města nevede cesta ven a to 

Z policejního deníku se plní vozidly. Během dne se nemožné stalo mož-

ným. Díky přeskládání nápověd (dopravních zna-

ček) v bludišti, cestu ven snad už našel každý.  

Dne 11. srpna v ranních hodinách se strážníci 

vydali hledat volně a nekontrolovaně se pohybují-

cího psa. Pes vyhrál a strážníci ho nenašli, a to ani 

po prozkoumání širokého okolí.  

Dne 14. srpna večer přijato oznámení o zasek-

nutém výtahu a uvíznutí osob uvnitř v ul. Křivo-

klátská. 

Po příjezdu na místo se zde již nacházela jednot-

ka SDH NS, která za použití speciální techniky ote-

vřela dveře výtahu a provedla vysvobození osob.  

Dne 15. srpna v nočních hodinách požádal IOS 

PČR Praha o prověření oznámení o dopravní neho-

dě a případné zajištění dechové zkoušky. Strážníci 

v ul. Čsl. Armády v příkopě objevili havarovanou 

elektro koloběžku a u ní sedícího alkoholem una-

veného mladíka. Měl drobné odřeniny a stěžoval si 

na bolest krční páteře. Přivolaná RZS mu poskytla 

ošetření. Na místě ztotožněni svědci a vyčkáno 

na příjezd hlídky SDN DI Rakovník.     

Dne 16. srpna po půlnoci se strážníci proměnili 

na mistry elektrikáře a vrhli se do opravy semafo-

ru ve směru Nové Strašecí – Rakovník. Strážníci 

by se jistě uživili i jako hodinoví manželé. Párkrát 

zasvítili a zajiskřili, semafor jejich šikovnosti neo-

dolal a nechal se opravit.  
(Prosíme volat MP – hodinový manžel tel. 

602 395 312.)

Dne 16. srpna po poledni odchytl místní lovec 

na svém pozemku v Dukelské ul. hada a umístil 

ho do plastového kbelíku. Strážníci uvězněnou 

zmiji odvezli daleko od lidských obydlí a vypustili 

ji směr les.  
P. S. Potvora se nechtěla nechat očipovat.  

Dne 17. srpna večer se skupina mladíků rozhod-

la hrát v ul. Rabasova šiškovku a jako protivníka si 

vybrala okna jednoho z domů v ulici. Majitel domu 

se do hry zapojit nechtěl a na místo přivolal roz-

hodčí – strážníky.  
Skupina mladých indiánů byla ztotožněna 

a na místě přiznala, že několik šišek do oken ozna-

movatele hodila. Bohužel se nejedná o první počí-

nání mladíků, které nespočívalo jen v házení šišek, 

a tak celá událost byla oznámena do KPP N. S. 

a též byl informován OSPOD Rakovník.

Dne 20. srpna v nočních hodinách byli strážníci 

přivoláni do herny Nonstop na Komenského nám., 

kde došlo k vzájemnému napadání mezi dvěma 

hosty. Strážníci na místě zjistili oba aktéry, kteří 

uvedli, že šlo jen o pošťuchování mezi kamarády. 

Oba zúčastnění byli z důvodu podnapilosti z herny 

vykázáni a nasměrováni k pelechu, kam je strážní-

ci pro jistotu doprovodili.  

Dne 21. srpna po půlnoci operátor MěKDS NS 

strážníkům oznámil, že sleduje dva mladíky, kteří 

se zkoušejí u ul. Ke Stadionu dostat do zaparko-

vaných aut, a přitom se chovají dost podivně – 

od aut odbíhají, schovávají se a pak se vrací. 

Strážníci mladíky na místě přistihli a ztotožnili. 

Mladíci však odmítli vysvětlit své chování. 

Na místo byla přivolána hlídka PČR. Operátorem 

MěKDS bylo zjištěno, že s vozidlem, do kterého 

se mladíci snažili dostat, předtím jeden z nich 

na místo přijel. Dále bylo zjištěno, že tomuto mla-

díkovi bylo odebráno řidičské oprávnění. Omamné 

a psychotropní látky u incidentu nemohly chybět.  

Po příjezdu hlídky PČR s ní mladík začal spolu-

pracovat a odebral se k podání vysvětlení. PČR 

byly poskytnuty kamerové záznamy. 

Dne 21. srpna v dopoledních hodinách daly 

strážníkům zabrat opět včelky s dalšími kamará-

dy. Obsadily kontejnerové stání v ul. Čsl. Armády. 

Na tvrdý zásah strážníků postačil úklid sladkých 

kelímků, dezinfekce a trocha repelentu.  

Dne 21. srpna v podvečer byl strážníkům ozná-

men podezřelý kouř směrem od chatové lokality 

Šibeňák k Hořkovci. Oznamovatel se bál, aby ne-

došlo k požáru. Strážníky bylo pálení lokalizováno 

a jeho původce také. Ten byl řádně poučen, pálení 

bylo dodatečně ohlášeno hasičům.

Dne 22. srpna v nočních hodinách bylo stráž-

níkům oznámeno rušení nočního klidu hlasitou 

hudbou v ul. Sportovní. Strážníci rušení hudbou 

v lokalitě nezaznamenali, pouze opuštěnou fun-

gující vířivku. Strážníci chtěli situace zneužít, ale 

majitel jim ji vypnul.

Dne 26. srpna v ranních hodinách byla strážní-

kům nahlášena černá skládka v ulici Lipová. Stráž-

níci pachatele díky kamerovému systému odhalili 

a uložili mu pokutu za neoprávněné odkládání 

odpadu mimo vyhrazené místo. 

Průběžně v měsíci srpnu strážníci v nočních ho-

dinách zaznamenávali závady na osvětlení, které 

byly ihned následující den oznámeny záchraná-

řům z TS NS.

Stanislav Jahelka
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Vladimír Drápal, nezávislý kandi-
dát za koalici ODS, TOP 09, KDU-ČSL 
a KAN 

bývalý disident, dlouholetý ředitel Vrchlic-

kého divadla v Lounech, dnes kurátor Galerie 

města Louny 

ad 1) Nechci soutěžit o teplé místo nějakými 

atrakcemi, uplácet voliče trapnými pohádkami 

a slibovat, že zařídím miliardy na nové nemoc-

nice nebo zavodním vyprahlou krajinu. Nabízím 

sám sebe, své postoje, které se v podstatě ne-

změnily od doby, kdy jsem se před rokem 89 

pohyboval v disentu. Jsem chlap, který celý 

život zastává určité hodnoty a ideály a je roz-

hodnutý je bránit. Žijeme ve státě, jehož vládu 

tvoří zaměstnanci jedné fi rmy, která svou moc 

opírá o podporu komunistů a extremistů. Prezi-

dent je evidentní loutkou svého okolí a premiér 

je v neustálém střetu zájmů. Stojím si za tím, 

že Senát je skutečnou pojistkou demokracie. 

A já chci, aby moje děti i vnuci žili ve svobod-

ném, klidném a plnohodnotném státě, jehož 

budou moci být hrdými občany.

ad 2) Celým senátním obvodem se prolínají po-

dobné problémy: podfi nancované zdravotnictví, 

katastrofi cká dopravní infrastruktura, exekuční 

zadluženost, problémy ve školství a vzdělávání 

obecně atd. Senátor ale nemůže napravovat po-

chybení či neschopnost státu nebo samosprá-

vy. Ode mě nikdy neuslyšíte plané sliby. Mohu 

slíbit, že budu důsledně prosazovat zákony, 

které pomohou všem potřebným i šikovným 

lidem, kteří v našem regionu žijí a pracují. Po-

stavím se proti nařízením, která omezují, kom-

plikují a zdražují život na úkor privilegovaných 

jednotlivců či skupin. Budu prosazovat mini-

mum státu, maximum svobody a přehledné, 

Do Senátu ten nejlepší!

vymahatelné právo. To jsou principy, o které 

jsem usiloval před rokem 1989 a mám pocit, 

že jsou opět v ohrožení. Rozhodl jsem se tedy 

do politického boje vstoupit osobně.

Vladimír Drápal

Ivo Trešl, kandidát za STAN
lékař-traumatolog v rakovnické Masarykově 

nemocnici, zastupitel a radní v městském za-

stupitelstvu

ad 1) Vůbec se necítím být něčím výjimeč-

ný. Každý kandidát má svůj profesní a životní 

příběh, povětšinou i zkušenosti z komunální či 

jiné politiky. I já bych si mezi nimi určitě vybral 

dobrého senátora nebo senátorku. Nicméně 

co mohu nabídnout já a čím se možná odlišuji 

od ostatních kandidátů je, že pocházím z naše-

ho regionu. Znám to tady. Bydlím v Rakovní-

ku, pracuji v Masarykově nemocnici. V Novém 

Strašecí jsem několik let ambuloval v poliklinice 

a mám tady hodně pacientů. Věřím, že většina 

jich je spokojených. Kdokoli se na mě může 

i osobně obrátit se svým problémem, anebo mi 

přijít i vynadat. Nemám problém vyslechnout 

kritiku či názor druhého a případně uznat chy-

bu. Chybovat je lidské, je ale potřeba se pou-

čit do budoucna. 

ad 2) Více než 30 let se pohybuji v oboru 

zdravotnictví, takže mým stěžejním úkolem je 

udržení stávající dostupné zdravotní péče, a to 

jak ambulantní, tak nemocniční. 

V regionu chybí třeba lůžkové dětské oddělení 

nebo dětská pohotovost. Přesto si ale myslím, 

že základní ambulantní i nemocniční péče jsou 

na velmi dobré úrovni, s dobrou návazností 

na vyšší pracoviště, a to především v Praze.

Uvědomuji si, že nemohu přemlouvat lékaře, 

aby přišli do našeho regionu. Chtěl bych být 

ale nápomocen jednotlivým zdravotnickým 

zařízením nebo oborovým skupinám při jedná-

ní se zřizovateli, obcemi, kraji nebo případně 

se zdravotními pojišťovnami. Jsem připraven 

v případě neúspěchu vyvodit osobní zodpověd-

nost už jen třeba tím, že bych musel případně 

za svou prací dojíždět jinam.

MUDr. Ivo Trešl

Milan Rychtařík, kandidát za ANO
místostarosta města Louny, který v roce 

2018 volby v Lounech vyhrál, předtím čtyři 

roky opoziční zastupitel

ad 1) Kampaň jsem pojal trochu netradičně, 

objíždím obce i města okresu Rakovník a Lou-

ny na svém skútru. Oblasti, ve kterých bych 

se chtěl co nejvíc angažovat, jsou zdravotnic-

tví, dopravní infrastruktura, pomoc malým živ-

nostníkům a boj se suchem. Zdravotnictví mi 

rezonuje nejsilněji. Chci se zaměřit na výstavbu 

urgentního příjmu v žatecké městské nemocni-

ci, nutně ho potřebuje. Je to jediná nemocnice 

pro 90 tisíc lidí z okolí a urgentní příjem je nut-

ností. V rakovnické Masarykově nemocnici zase 

chybí dětská pohotovost. I když jde o soukromý 

subjekt, vím, jak mu pomoci. Správný senátor 

musí starostům měst i obcím pomáhat. Propo-

jovat je s ministerstvy, ale i se státními orgány. 

Měl by se starat o konkrétní záležitosti ve svém 

volebním obvodě, což, myslím, současní sená-

toři většinou nedělají. Za šest let mandátu se dá 

vykonat spousta dobrých věcí.

ad 2) Počítám s tím, že bych byl dobrovolně 

pod stálou kontrolou veřejnosti. Minimálně jed-

nou za kvartál chci otevřené setkání s voliči, kde 

V naší republice chodíme k volbám docela často. Kdo se o politiku nijak zvlášť nezajímá, pomalu nepostřehne, že se tváře na plakátech v ulicích změnily, 

že předvolební hesla znějí trochu jinak. Stálá ústřední témata zaznívající v předvolebních kampaních všech kandidujících subjektů se v zásadě shodují 

a dokola opakují. Pořád je co zlepšovat jak ve zdravotnictví, dopravní infrastruktuře, službách občanům, hospodaření s vodou apod.

Jak si má běžný volič vybrat například z kandidátů do Senátu, když nikoho z nich nezná a osobně ho nikdy neviděl? 

Ve snaze přiblížit čtenářům měsíčníku ty, do jejichž volebního obvodu č. 6 Nové Strašecí spadá, zaslali jsme všem devíti kandidujícím pánům dvě stejné 

otázky. Chtěli jsme jim poskytnout k prezentaci naprosto stejnou šanci. Vyzvali jsme je, aby, budou-li chtít, odpověděli stručně (max. 1500 znaků) a pokud 

možno neformálně bez obvyklých frází.  Předpokládali jsme velký zájem. Opovědělo nám šest kandidátů.

Otázky: 1) Čím výjimečným chcete nás voliče zaujmout a přesvědčit, že právě vy jste ten pravý?
 2) Jaký je váš stěžejní úkol pro příštích šest let v Senátu a vyvodíte osobní zodpovědnost v případě, že se vám ho nepodaří uskutečnit?
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jim budu skládat účty a průběžně je informo-

vat. Ze všech svých sil se budu snažit pomoci 

každému, kdo se na mě obrátí. Umím vyjedná-

vat, protože celý svůj profesní život jsem pra-

coval ve vysokých manažerských obchodních 

pozicích. Dotahování věcí do konce mám v krvi 

a pod kůží. V případě nesplnění uvedených cílů 

nebudu kandidovat znovu, bude-li na místě 

omluva, nemám s ní problém.

Jsem životní optimista. Věřím, že nasměrová-

ní pozitivní vnitřní energie správným směrem 

přinese odpovídající výsledek. 

Mgr. et Bc. Milan Rychtařík

Jaroslav Veselý, 
kandidát za Lepší sever
dlouholetý starosta obce Raná, dříve velvy-

slanec v Indonézii

ad 1) Nejsem přítel bombastických vyjádření 

nebo vzletných idejí. Ani práce senátora o tom 

není. Je o každodenní cílevědomé a smysluplné 

práci. Voliči mají možnost kvality kandidáta po-

znat z jeho předcházejícího života, z výsledků 

práce. Posoudit, jak pracovitý a spolehlivý do-

tyčný bude. Mám za sebou dlouhé roky praxe 

v armádě. Pracoval jsem pro potřeby mírových 

sil OSN a zde si osvojil vlastnosti, jako je respekt, 

tolerance, vytrvalost a disciplína. Při pozdějším 

velvyslancování jsem se naučil diplomatickému 

jednání, vytrvalosti a naslouchání. Toto bych 

rád přetavil v užitečnou práci senátora.

V komunální politice se pohybuji od roku 

2011. Stojí za mnou zcela konkrétní výsledky 

práce v dlouholeté pozici starosty obce Raná. 

Mohu být právem hrdý na činnost svou i kolegů 

zastupitelů. Nepřetržitým úsilím jsme pro obec 

dosáhli na veškerou občanskou vybavenost 

v 21. století. 

ad 2) Plně souzním s programem hnutí Lep-

ší Sever. Jsou v něm lidé z praktického života. 

Znají svůj region, jeho výhody i nedostatky. 

Jako senátor budu v prvé řadě poukazovat prá-

vě na ně, často nejsou z Prahy vidět. Například 

připravenost na řešení krizových situací (pande-

mie COVID-19), dále zdravotnictví a dostupná 

zdravotní péče, v našem regionu velké a dlou-

hodobé téma. A že máme co napravovat? To je 

zřejmé na první pohled. O dopravní infrastruk-

tuře se zatím spíš hovoří… I tady bych chtěl 

přiložit ruku k dílu. Ve veřejném životě musí jít 

člověk s kůží na trh, a proto se chci intenzívně 

a pravidelně setkávat s občany. Ne se ukázat 

jednou za šest let, když se blíží volby.

Ing. Jaroslav Veselý

Zdeněk Pištora, kandidát hnutí 
Trikolóra

dlouholetý starosta obce Postoloprty

ad 1) Nepovažuji se za výjimečného člověka, 

tudíž ani nepředkládám voličům výjimečné sli-

by. Sliby jsou totiž chyby… 

Již nějaký ten pátek se pohybuji v komunální 

politice jako starosta města a moc dobře vím, 

kolik úsilí stojí prosadit své cíle a vize. 

Představu o práci v Senátu stavím hlavně 

na pomoci místním samosprávám a starostům. 

Vždyť jsem dlouhá léta jedním z nich a vím, 

jaká je to řehole. Chci pomoci městům a obcím 

s nesmyslnou byrokracií, s jejich propojením 

na představitele vyšší politiky, s jejich upozor-

ňováním na problémy obyčejných lidí. 

Současné politické špičky neví, či spíše ne-

chtějí vědět, jak vypadá naše každodenní praxe 

v ulicích. Ve svých pražských kancelářích na to 

velmi rychle zapomínají. 

Nebudu slibovat žádné vzdušné zámky. Co 

mohu slíbit, je úzká spolupráce se starosty (na-

prosto napříč politickým spektrem), kteří o pro-

blémech občanů mají největší přehled. 

Nabízím poctivou práci a své zkušenosti z ko-

munální politiky.

ad 2) Co se týká osobní zodpovědnosti, pak 

každý, kdo pracuje pro druhé, by měl mít do-

statek seberefl exe. Jednou za čas si udělat 

inventuru svých rozhodnutí a dosavadní čin-

nosti. Za mnou je, myslím, vidět spousta dobře 

vykonané práce. Proto stále pokračuji a sna-

žím se rozhodovat ve prospěch svých občanů. 

Až uvidím, že to již není ono, pak dám prostor 

jiným.

Bohužel vrcholným politikům taková sebere-

fl exe chybí. 

Nikdy bych se nechtěl dožít, aby toto někdo 

řekl o mně.

Mgr. Zdeněk Pištora

Daniel Pitek, nestraník, kandidát 
hnutí Senátor 21 s podporou Pirátů, 
Zelených a LES 

soukromý zemědělec, sedlák, lesník a velmi ak-

tivní účastník veřejného dění 

ad 1) Jako sedlák a lesník hospodařím příro-

dě blízkým způsobem v Českém středohoří. Za-

kládám a obnovuji ovocné sady. Chovám ovce, 

krávy a koně. Vytvořil jsem tři desítky tůní a ryb-

níků, díky nimž se vrátila řada vzácných druhů 

motýlů, ptáků a rostlin a díky kterým dokážeme 

čelit suchu. Se skauty a ornitology pořádám 

osvětové a vzdělávací akce pro děti i dospělé, 

jako úklid odpadků v lesích či věšení budek.

Aktivně jsem vystupoval proti záměru stavby 

logistických hal na zemědělské půdě na Tep-

licku a zástavbě zemědělské půdy jako takové. 

Pravidelně se vyjadřuji k věcem veřejným, které 

se týkají stavu české krajiny, půdy, lesů a život-

ního prostředí.

Jako předseda programu Pestrá krajina Asoci-

ace soukromých zemědělců ČR objevuji a oce-

ňuji sedláky, kteří svým přístupem ke krajině 

a lidem i přírodě prospěšným hospodařením 

inspirují ostatní. 

Jako předseda nadstranické parlamentní pra-

covní skupiny Voda+sucho za sedláky spoluvy-

tvářím legislativní návrhy, které mají zlepšit stav 

české krajiny a půdy.

Své praktické zkušenosti a znalosti chci nyní vy-

užít k tomu, abych hájil v Senátu zájmy obyvatel 

Rakovnicka, jedné z nejsušších oblastí u nás.

 ad 2) Rád bych byl senátorem na jedno obdo-

bí. Své praktické znalosti a zkušenosti chci vyu-

žít k prosazení zákonů a pravidel, které zásadně 

ovlivňují stav české krajiny, půdy, dostatku vody 

a kvalitu života na venkově. Konkrétně ke správ-

nému nastavení zemědělských dotací a progra-

mu rozvoje venkova a ke změně mysliveckého 

a vodního zákona.  

Daniel Pitek

Děkujeme pánům kandidátům za odpovědi. 

Evidentně se opravdu snažili o vlastní formu-

lace a neopisovali je z předvolebních letáků. 

Vážíme si toho, že našim čtenářům ochotně 

věnovali svůj drahocenný čas.

Lída Fafl íková
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Z nových knih
Skutečné příběhy

Havlík, L. – Jsem rád (o jednom životě s roztrou-

šenou sklerózou)

Leschinger, J. – Lipová alej (příběh volyňských Čechů)

Rösner, L. – Byl jednou jeden svatý král (příběh 

sv. Ludvíka)

Dobiáš, F. – Když umírá císař (cesta italskou a ru-

munskou frontou za 1. světové války)

Kolektiv – Chudobka z Orlických hor (životní osu-

dy stigmatizované Anny B. Tomanové)

Kameš, V. – Díky daru života (lékařka z Drahanské 

vrchoviny vzpomíná)

Mikolášek, J. – Paměti přírodního léčitele

Cestopisy
Jetelinová, M. – Zápisky z pouti (legendární pout-

ní místa v okolí Středozemního moře)

Šesták, F. – Od Baltu k Jadranu (po trase bývalé 

železné opony)

Zelinková, M. J. – S Bílým rytířem za sv. Jakubem 

(na koloběžce z Tanvaldu do Santiaga de Com-

postela)

Třetina, M. – Jak jsem jezdil do nebe (průsmyky 

Alp a Pyrenejí)

Vítek, J. – Východní Čechy a okolí (nejkrásnější 

výlety)

Detektivní romány
Connelly, M. – Přeběhlík, Dva druhy pravdy, Od-

vrácená strana konce

Coates, D. – Přízraky domu Carrowů

Česká literatura
Katalpa, J. – Zuzanin dech

Vaněček, M. – Mlýn

Kundera, M. – Slavnost bezvýznamnosti

Vondruška, V. – Pomsta bílého jednorožce

Soukupová, P. – V bílém plášti

Klíma, J. – Šarlatán           Jitka Tomšů

Společné čtení
Vzhledem k přetrvávající nedobré situaci 

ohledně koronavirové epidemie prozatím spo-

lečné posezení nad knihou nepořádáme. 

Je nám to líto, ale slibujeme, že jakmile se si-

tuace zklidní, vše si s dětmi vynahradíme.

-JT-

Karanténa – Peter May
Po této knize jsem sáhla ihned, jak jsme ji za-

koupily. Peter May a jeho detektivky z anglického 

severu, z Hebridských ostrovů, ty prostě hltám. 

Karanténa se však naprosto odlišuje. Chřipkový 

virus, o kterém kniha pojednává, je mnohem smr-

telnější než současný koronavirus, ale zobrazení 

města v karanténě a popis šíření nemoci jsou hro-

zivě prorocké. 

O to víc, že May knihu napsal již před patnácti 

lety, a i v Anglii vyšla teprve letos…

Anotace:
Thriller, který předpověděl celosvětovou pande-

mii. Londýn, epicentrum celosvětové pandemie, 

je kompletně izolovaný. V ulicích bují násilí a ob-

Tip od knihovnice
čanské nepokoje. Na dodržování zákazu vycháze-

ní dohlíží armáda. Před smrtícím virem, který si 

vyžádal tisíce obětí, není nikdo v bezpečí.

Na staveništi, kde má vyrůst nouzová nemoc-

nice, najdou dělníci tašku s kostmi zavražděné-

ho dítěte. Nemilosrdný vrah se volně pohybuje 

po městě, odhodlaný udělat cokoli, aby policii 

zabránil vypátrat, komu kosti patřily. 

Inspektor Jack MacNeil, který odpočítává po-

slední hodiny u sboru londýnské Metropolitní po-

licie, musí až do poslední chvíle vést vyšetřování. 

Jeho kariéra je v troskách, manželství rozvrácené 

a virus zasáhne i jeho vlastní rodinu. Co ho zasta-

ví dřív? Virus, nebo vrazi?

Nakladatelství HOST, 2020          Jitka Tomšů

Svaz knihovníků a informač-

ních pracovníků ČR pořádá 

již 24. ročník celostátní akce 

na podporu četby a knihoven. 

V centru našeho zájmu jsou 

především naši uživatelé. Cílem 

aktivit knihoven na podporu 

knih a čtenářství je nabídnout 

atraktivní využití volného času nejen novým čte-

Týden knihoven (5.–11. října) – 24. ročník
nářům, ale pečovat hlavně o ty stávající. Letošním 

tématem je regionální historie. V novostrašecké 

knihovně na toto téma připravíme výstavu knih 

ze zdejšího fondu.

Pro zapomnětlivé čtenáře tradičně vyhlašujeme 

v tomto týdnu čtenářskou amnestii, kdy mohou vrá-

tit knížky, které mají poněkud déle doma. Nebudeme 

jim účtovat žádné poplatky za pozdní vrácení.

Jitka Tomšů

Informativní lekce
Pro žáky 6. ročníků základní školy (celkem 3 tří-

dy) byla v září připravena informační hodina. Děti 

se seznámily s knihovnou, s organizací knihovního 

fondu, s řazením knih na regálech, s vyhledáváním 

v on-line katalogu. 

Na závěr si vyplnily malý kvíz, který jim připravil 

pan učitel českého jazyka.        -JT- Žačky 6. ročníku při informativní lekci (foto knihovna)

Větší exotiku najdete ve světě málokde. Petr 
Novák ostrov procestoval a o svých zážitcích při-

jde povyprávět ve čtvrtek 15. října od 19 hodin 
do NKC v rámci cyklu Cestovatelské besedy.

Madagaskar se nachází v Indickém oceánu cca 400 km 

jihovýchodně od africké pevniny, je čtvrtým největším 

ostrovem na světě a zároveň i jedním z nejchudších.

Příroda je zde divukrásná. Pláže s bílým pískem, ro-

zeklané, divoké hory, deštné pralesy. Díky odlehlosti 

ostrova zde rostou a žijí endemické rostliny i zvířata, 

které se nenajdou nikde jinde. Na zemi existuje něko-

lik desítek míst, jimž biologové říkají „hot spots“ čili 

horká místa. Právě v nich jako kdyby se koncentro-

vala všechna rozmanitost přírody. Madagaskar patří 

mezi pět nejbohatších horkých míst. Prozatím odtud 

bylo popsáno na 20 000 rostlinných druhů a přes 

Madagaskar – ostrov snů
100 000 živočichů. A nově objevované organismy 

přibývají jako na běžícím páse, neboť naše znalost 

madagaskarské přírody není nijak hluboká. 

Přijďte si poslechnout vyprávění očitého svědka 

a zhlédnout snímky, které na ostrově pořídil.

Vstupné 90 Kč.

Lída Fafl íková

Akademie třetího věku zve všechny zájemce 

na zábavně vzdělávací přednášku o historii medi-
cíny. Uskuteční se ve čtvrtek 8. října od 16 hodin 
v NKC. Účast není omezena ani věkem ani vzdě-

láním. Doplněná bude zajímavým promítáním. 

Zábavná historie medicíny
Návštěvníci se například dozví, jaká léčiva předepi-

soval doktor našim předkům nejčastěji nebo proč 

se i slavné korunované hlavy bály lékařů.

Vstupné 40 Kč.

Lída Fafl íková
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Pro nemoc lektorky prof. PhDr. Olgy Hegarové 

se uskuteční náhradní termín přednášky Koloni-

zace českých zemí v 11. a 12. století v úterý 6. 
října od 17 hodin.

Našim zvídavým posluchačům nabízíme v říjnu 

další pokračování přednáškového cyklu Historie 
Sudet. V úterý 13. října nás přednášející PhDr. Vác-

lav Petrbok, Ph.D. z Ústavu pro českou literaturu AV 

ČR, oddělení literatury 19. století seznámí s Vývo-
jem českého a německého jazyka na území Koru-
ny české. Představí nám české země jako kulturní 

prostor, v němž odedávna docházelo ke stýkání 

a potýkání několika jazykových a literárních spole-

čenství. V centru pozornosti bude prostředí česko 

a německojazyčné, jeho utváření a vývoj až po tra-

gické ukončení v letech 1938 až 1946. 

Klub cesty za poznáním
Vedle širších společenských a politických souvis-

lostí vzájemného soužití si rovněž povíme o něko-

lika osobnostech, které dokládají složité utváření 

pro české země typického promísení jazyků a kul-

tur. Pro budoucnost je nadějí i výzvou.

Přes veškerou situaci v souvislosti s koronaviro-

vou epidemií považujeme za potřebné a správné 

nevzdat se kulturního života, pokračovat v progra-

mech, které nás potěší i obohatí novými zážitky 

a poznáním. Společné sdílení je pro každého člo-

věka důležité. 

Další přednáška s názvem Promarněná příleži-
tost se uskuteční v úterý 10. listopadu a jejím 

lektorem bude Mgr. David Kovařík, Ph.D. z Ústavu 

pro soudobé dějiny AV ČR Brno.

Přednášky se konají od 17.00 do 18.30 hodin 

v přednáškovém sále muzea. Členové klubu mají 

vstup zdarma v rámci klubového příspěvku, ostat-

ní posluchači platí vstupné ve výši 30 Kč. 

K tématu celého přednáškového cyklu pokraču-
je v říjnu výstava s názvem Zmizelé Sudety.

Další doplňující program klubu:
V jednání je společný adventní výlet – termín 

29. listopadu. Jakmile budou známé konkrétní in-

formace, sdělíme je prostřednictvím muzea. Všich-

ni zájemci jsou vítaní.

Bližší informace na www.muzeumtgm.cz, 

tel. 313 572 563.     Věra Hrubešová

Je nám velmi líto, že se situace kolem covidu 19 

během září opět zkomplikovala a že jsme povinni 

od 10. září umožnit vstup do muzea pouze oso-

bám s ochrannými prostředky dýchacích cest, 

které brání šíření kapének (roušky, respirátory, 

atd.). Povinné užívání roušek je dáno nařízením 

vlády. Zároveň jsme nuceni provádět dezinfekci 

prostor muzea, během níž bude muzeum pro ná-

vštěvníky uzavřeno a poslední návštěvník může 

být do muzea vpuštěn půl hodiny před skonče-

ním návštěvní doby.

Děkujeme za pochopení a svědomitý přístup 

k aktuální situaci.

Upozorňujeme na změnu otevírací doby. 

Od 1. 10. přecházíme na mimosezónní otevírací 

dobu, tedy od úterý do pátku od 8 do 16 hodin 

a v sobotu od 9 do 17 hodin. V neděli a pondělí 

bude zavírací den.

Zajímají vás proměny krajiny a lidských sídel 

v českém pohraničí, ke kterým došlo po druhé 

světové válce? 

Pak určitě navštivte výstavu s názvem Zmizelé 
Sudety, kterou si můžete prohlédnout v našem 

muzeu již jen do 17. října.  
V pohraničních oblastech zaniklo po roce 1945 

kolem 3000 obcí, částí obcí a samot, z toho celých 

obcí zaniklo přibližně 400. Důvodem byl nedosta-

tek obyvatel, kteří by se zde usadili. Mnoho staveb 

zmizelo také kvůli zákazu vstupu do hraničních 

pásem a řada obcí padla za oběť rozsáhlému 

budování vodních ploch a povrchové těžbě uhlí. 

Tisíce staveb dotvářejících místní charakter jsou 

nenávratně pryč.

Na fotografi ích různých oblastí Čech a Moravy 

ukazujeme především krajinu, proto se patří vzdát 

jí náš hold. Krajina je úžasně bohatým zdrojem po-

znání. Jen jakoby mimochodem hraje roli tichého, 

Pozvánka do Muzea

ale nesmírně přesného prostředníka pro porozu-

mění vývoje nás, lidí. Pro toho, kdo v ní umí číst, 

je mnohem spolehlivějším průvodcem po vlastním 

osudu než značná část lidských výkladů dějin. Kra-

jina prostě nic neagituje, je konkrétní a věcná. V ne-

poslední řadě umí hrát i terapeutickou roli. Sama 

sudetská krajina je nadaná talentem usmiřovat nás 

s rozjitřenou minulostí, která se do ní obtiskla. 

Zajímavostí je vystavený domeček pro panenky 

z Hořesedel u Rakovníka (bývalé Sudety), který vy-

robil německý truhlář pro svoji dceru. Při odsunu 

ho musel zanechat na místě. 

K výstavě vydala společnost Antikomplex publi-

kaci se stejným názvem - Zmizelé Sudety. Můžete 

ji zakoupit za 430 Kč v našem muzeu. Základní 

osou je více než 300 dvojic fotografi í, které za-

chycují stav dvanácti sudetských regionů před 

odsunem Němců a po něm. Zároveň se v knize 

prostřednictvím řady zasvěcených textů dozvíte 

mnohé o složitém budování pocitu domova v „kra-

ji po Němcích“, o přístupu k místní německé hmot-

né a duchovní kultuře, o experimentech komunis-

tických vlád na „dobytém“ území, o zániku starých 

tradic a vytváření nových nebo o současném růstu 

zájmu o dlouho tabuizovanou minulost.

Výstavu doplňují zajímavé přednášky Klubu ces-
ty za poznáním v rámci cyklu Historie Sudet, bě-

hem nichž můžete získat ucelený pohled na pro-

blematiku sudetoněmecké otázky.

Zveme také na vernisáž modelářské výstavy, 

která proběhne v Muzeu v Novém Strašecí ve čtvr-

tek 22. října od 17 hodin. Uvidíte převážně želez-

niční modely, ale vystavujeme zde též modely bu-

dov, bojové techniky, letadel a podobně. Některé 

exponáty jsou tovární, vyráběné malosériově nebo 

různým způsobem upravené. Další část expozice 

představují modely sestavené v kroužku železnič-

ních modelářů, který působí v Novém Strašecí pod 

hlavičkou DDM Rakovník. Pocházejí z plastikových 

stavebnic nebo z laserem vyřezávaného papíru. 

Šikovnější modeláři v kroužku staví i ze stavebnic 

z leptaného plechu. Svou účast na výstavě přislíbi-

li i další modeláři. 

Mezi nejzajímavější modely patří například moto-

rová jednotka M494.0 – Modrý blesk, chladící vozy 

vzniklé přestavbou továrních modelů a opatřených 

patinou nebo budovy sestavené z laserem vyřezá-

vaných stavebnic. Vystaveny budou i rozestavěné 

kousky jako ukázka stavebních postupů. Všechny 

železniční modely jsou funkční a lokomotivy jsou 

z velké části vybaveny digitálním dekodérem. 

Srdečně vás zveme na komentované prohlídky, 

které se v rámci modelářské výstavy uskuteční vždy 

v sobotu, a to ve dnech 31. 10., 14. 11. a 28. 11. 
Během těchto prohlídek bude v provozu vystave-

né kolejiště a každý návštěvník si bude moci sesta-

vit několik jednoduchých modelů z papíru.

Barbora Honzíková
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Malí, ale klidně 

i větší příznivci 

pohádek by si měli 

v neděli 11. října 
odpoledne určitě 

udělat čas a zajít 

do NKC. Od 15 
hodin zde zhléd-

nou Mikulkovy 

pohádky v podání 

pražského zájez-

dového divadla 

ELF. 

Jde o malý soubor s dlouhou tradicí, s přestáv-

kami existuje od roku 1986. V současné době má 

tři stálé členy, herce Michala Hnátka, Petru Mošov-

skou a Josefa Horáka. Jejich výpravné inscenace 

věnované převážně dětem jsou plné zpěvu, tance, 

divadelních kouzel a poctivého loutkářského ře-

mesla. Kombinují v nich totiž činohru s loutkovým 

divadlem.

V představení uvidí diváci pět pohádek spisova-

tele a výtvarníka Aloise Mikulky (*1933).

V programu stojí:
Mikulkovy pohádky jsou vlastně malé básně 

v próze. Proto v naší inscenaci zachováváme co 

nejvíc původního textu literárních předloh. Vzniká 

zvláštní napětí mezi slovem a obrazem, což je vý-

chodiskem mnoha komických situací. 

Vstupné pro dospělé 45 Kč, děti 30 Kč.

Lída Fafl íková

malíř, grafi k a ilustrátor

Za několik dní, konkrétně 22. října, uply-

ne třicet let od úmrtí významného českého 

malíře, grafi ka a ilustrátora Kamila Lhotáka. 

S jeho obrázky starých kol, motocyklů, aut, 

balónů či vzducholodí se nějakým způso-

bem setkala asi většina z nás. 

Jeho otec byl lékař, zakladatel české farma-

kologie. Bohužel s rodinou nežil, ale celý život 

syna i jeho matku fi nančně podporoval. Mladý 

Kamil onemocněl dětskou obrnou a následky 

této nemoci si nesl po celý život. Už jako chlapec 

projevoval sklony k malování. Byl okouzlen moderní 

technickou dobou, a přestože neprošel žádným aka-

demickým vzděláním, vedla ho jeho vzdělaná matka 

k zájmu o umění, především o malířství a literaturu. 

Po absolvování gymnaziálních studií sice vystudoval 

práva, ale jeho život byl naplněn malováním. 

V roce 1939 uspořádal svou první výstavu, v roce 

1942 byl u zrodu Skupiny 42 a postupně se stával 

uznávanou osobností českého umění. Významný 

byl pro něho rok 1954. Začal totiž spolupracovat 

s Adolfem Branaldem na ilustracích jeho knihy 

Dědeček automobil. Později je sám označil za své 

vůbec nejlepší. Podílel se i na stejnojmenném fi l-

mu, který v roce 1956 natočil režisér Alfréd Ra-

dok. Jedna scéna se dokonce natáčela na nádraží 

v Novém Strašecí. Lhoták ilustroval řadu dalších 

knih a je také považován za jednoho z průkopníků 

Kamil Lhoták (*25. 7. 1912 Praha – +22. 10. 1990 Praha)

českého animovaného fi lmu. 

Základním motivem jeho tvorby byla měst-

ská periferie, staré reklamní obrázky a dopravní 

prostředky. Byl fascinován technickými vynálezy 

na přelomu 19. a 20. století. Typická pro něj byla 

vysoká pracovní aktivita. Během života obdržel 

řadu ocenění a jeho tvorba zaujímá zvláštní místo 

v českém výtvarném umění. Zůstává po něm na-

prosto neuvěřitelné dílo čítající přes dva tisíce na-

malovaných obrazů, více než čtyři stovky za života 

vydaných knižních publikací s jeho ilustracemi 

a přes šest set grafi ckých prací.

K zařazení dnešního medailonku Kamila Lhotáka 

mám pochopitelně i jiný důvod, a to ve spojení 

s naším regionem. Asi málokdo ví, že Kamil Lhoták 

jako dítě jezdil do Stochova na prázdniny k rodi-

čům své maminky Anny Kouglové. Jeho první sa-

mostatnou cestu vlakem z Prahy na lánské 

nádraží, kde na něho čekal dědeček, popi-

suje v knížce Jeden den prázdnin spisovatel 

a výtvarník Jiří Kolář. V knížce ilustrované 

Kamilem Lhotákem se vedle popisu samot-

né cesty věnuje zážitkům jednoho dne, kdy 

malý Kamil a dědeček jeli s ručním vozíkem 

pro uhlí do rynholeckého dolu Anna. Cestou 

dědeček trpělivě odpovídal na chlapcovy 

všetečné otázky spojené s fungováním šach-

ty a těžkou prací horníků.

Dům, kde hošík prožíval prázdninové 

dny, byl od roku 1926 majetkem jeho maminky 

a od roku 1955 byl převeden na malíře Kamila 

Lhotáka. Ten do Stochova často zajížděl po válce 

i se svým synem Kamilem. Jako letní byt využívali 1. 

poschodí a přízemí pronajímali. V roce 1960 dům 

Kamil Lhoták prodal. I dnes má jedna ze stochov-

ských ulic ve svém názvu jméno Kamila Lhotáka.

František Frolík

Podpis Kamila Lhotáka jako autora výtvarného návrhu 

poštovních známek na obálce prvního dne.
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Mikulkovy pohádky Tenkrát v Thébách 
– premiéra

V letním dvojčísle Novostrašeckého měsíčníku jsme 

přinesli obsáhlejší rozhovor s šéfem studentského 

souboru Alfa studio Lukášem Jeníčkem. Popisoval za-

čátky svého divadla, jeho umělecké záměry i vlastní 

tvorbu. Koronavirová pauza tehdy neumožnila červ-

nové uvedení jeho autorské hry Tenkrát v Thébách. 

Premiéry se diváci dočkají až teď, v sobotu 10. října. 
Hrát se bude v NKC a začátek je v 18 hodin.

Podle autora jde spíš o černější komedii na moti-

vy Sofoklovy Thébské trilogie. 

„Rád ji nazývám nekorektní tragikomickou re-

vuí,“ uvedl Lukáš Jeníček ve zmíněném rozhovoru. 

Vstupné 100 Kč. Přijďte se podívat!           -lf-

Havel
Co byste obětovali pro pravdu a lásku? 
To je podtitul s napětím očekávaného snímku 

režiséra Slávka Horáka, který se s Rudolfem Su-

chánkem podílel i na scénáři. V pondělí 5. října 
v 19 hodin ho uvede NKC. 

V zásadě životopisné drama se zabývá především 

soukromými a vztahovými epizodami Václava Havla 

v letech 1968–89, tedy jeho disidentským obdobím.  

Kritika vyzdvihuje dosti uvěřitelný výkon Viktora 

Dvořáka coby VH. Herec mu byl neuvěřitelně po-

dobný nejen tváří, ale i chováním a gesty. Jeho ženu 

Olgu ztvárnila s pokorou a úctou Aňa Geislerová. 

V roli Pavla Landovského vynikl Martin Hofmann.

Názory na fi lm se shodují především v tom, jak 

těžký úkol si režisér nabral. Většina národa má 

za to, že bývalého prezidenta vlastně dobře zná 

z veřejných zdrojů. Jen malá část však zapátrala 

hlouběji v jeho hrách nebo v ověřených životopi-

sech psaných nejbližšími přáteli.

Režisér nepředkládá klasickou biografi i, určitě 

ale stojí za zhlédnutí. 

Vstupné 90 Kč.         Lída Fafl íková
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Víkend 18.–20. září byl pro většinu národa jen 

obyčejným závěrem týdne, pro obyvatele Nového 

Strašecí se však stal svátkem. 

Po mnoha letech se opět do kraje svého nálezu 

dostal v rámci Dnů evropské kultury originál pře-

vzácné opukové hlavy Kelta. Je v držení Národního 

muzea v Praze, které ji jen velmi nerado nechává 

kamkoliv cestovat. 

Na místě vystavení ve strašeckém Muzeu T. G. 

M. pobyla celé tři dny uzavřená ve speciálně za-

bezpečené, hermeticky uzavřené schráně. V pátek 

si ji prohlédly školy, sobota a neděle byly určené 

pro veřejnost.

Nutno podotknout, že muzejní pracovníci připra-

vili exponátu krásné a důstojné prostředí. Předě-

lením výstavního sálu v přízemí vytvořili komorní 

prostředí s nasvícenou hlavou uprostřed místnosti. 

Podél stěn ji obklopily vitríny s drobnějšími nálezy 

z keltského období, panely s přehlednými texty 

a vešly se i jakoby reálné dobové výjevy – postava 

druida a naleziště kousků skulptury v bývalé pís-

kovně. Na stěnu se promítaly obdobné evropské 

nálezy tak, aby návštěvník mohl srovnávat, který 

je zachovalejší. Ten ze Mšeckých Žehrovic jedno-

značně vítězil. 

Sobotní slavnostní vernisáže těsně před otevře-

Slavnost k výstavě hlavy Kelta

ním výstavy pro veřejnost se zúčastnili jen po-

zvaní hosté. Mezi nimi byl samozřejmě starosta 

Karel Filip, starostka Mšeckých Žehrovic Romana 

Metelková, ředitel Historického muzea NM Praha 

Marek Junek, ředitelka Muzea T. G. M. Rakovník 

Magdalena Elznicová Mikesková nebo vedoucí 

Odboru kultury, sportu a RP Lenka Pelcová. Téměř 

každý pronesl krátký projev, ale největšího ohlasu 

se dočkala slova jednoho z nejdůležitějších a nej-

milejších hostů Františka Šlajchrta, vnuka nálezce 

pokladu. S vystavenou hlavou se pozdravil jako 

se starým známým, i když ji vlastně viděl jen pár-

krát za život. Při vzpomínce na svého otce uvedl: 

„Tatínek říkal, že byl v životě hrdý na tři věci. Když 

měl tu čest muzicírovat pro prezidenta Masaryka, 

když pomáhal při záchraně horníků na dole Anna 

a když se dozvěděl, jakou vzácnost nalezl na svém 

pozemku (a nezatajil!).“ 

Tématicky laděný kulturní program na sobotu s ci-

tem sestavil a zorganizoval odbor kultury, sportu a RP. 

Na prostranství u muzea se rozložili Kelto-

vé se stany a řemeslníky. Návštěvníci ve frontě 

na vstup do budovy si tak mohli zpestřit čekání 

jejich prohlídkou. 

Na Komenského náměstí vystoupily odpoledne 

kapely Rí-Ra a Chip&Co., obě vyznávající irskou, 

skotskou, potažmo keltskou hudbu. Ukázku ir-

ských tanců předvedl soubor Prague Irish Set 

Dancers. Odpoledne vtipně a pohotově modero-

val Václav Rout, majitel skotského klubu v Praze. 

Nejenže zahrál Strašeckým na dudy, ale nabídl 

i typická skotská jídla a whisky ve svém stánku. 

Návštěvníci poslouchali příjemnou muziku, občer-

stvovali se, posedávali na přistavených lavičkách 

nebo na trávníku, děti křepčily před pódiem.

Vcelku velmi povedená akce.

Lída Fafl íková

S předstihem upozorňujeme na další počin stra-

šeckého studentského souboru Alfa studio. V so-

botu 28. listopadu od 18 hodin uvede v Modrém 

sále ZUŠ premiéru hry A. P. Čechova Racek.

Proč studenty zaujalo právě toto dílo, následně 

rozvedl principál Alfa studia Jakub Jeníček.

"V podání ALFA studia jde spíše o komorní dra-

ma. V rámci naší pestré dramaturgie jsme se je 

rozhodli uvést v sekci BETA (kratší a komornější 

hry). V ní budeme diváky seznamovat s texty, které 

nás zaujaly, ale z různých důvodů je nemůžeme 

zařadit do běžného repertoáru souboru. 

Racek v Modrém sále
V případě Racka je vysvětlení jednoduché. Není 

pro každého. Ač se o něm běžně mluví jako o kome-

dii, my ho chápeme jako vážné až trýznivé a do kraj-

nosti dovedené úvahy o lidském životě a umění, 

a hlavně o poslání a závaznosti umělecké práce,“ 

vysvětlil Lukáš pohnutky k nastudování hry.

„O čem tedy Racek je? O životě? O umění? Nebo 

snad o lásce? Především o lidech. Žijí zde v jakém-

si šerosvitu. Na půl cesty mezi temnou a depri-

mující všedností a vytouženou či aspoň tušenou 

jasnější polohou života, k níž se, ať už ji kladou 

za sebe nebo před sebe, nepřestávají vztahovat. 

Cítíme tu jakousi paralýzu neschopnosti rozhod-

nout se pro tu či onu stranu a lidé tak zůstávají 

stále více stranou života," uzavřel Lukáš Jeníček 

pojednání o vlastní interpretaci Čechovova Racka.

V hlavních rolích se představí Eliška Svobodová, 

Tereza Hospodářská, Ivan Špaček, Lukáš Jeníček 

a Klára Dolejší. Režíruje Lukáš Jeníček. 

Vstupné 80 Kč (vhodné od 10 let)

Lukáš Jeníček

Lída Fafl íková

Členové divadelního souboru Alfa studio 

(foto archiv souboru)

Připomínáme
V zářijovém měsíčníku jsme vyzývali veřej-

nost ke ztvárnění vlastní představy o imagi-

nárním Strašeckém Strašidýlku. Vystavitelné 

výrobky se stanou součástí výzdoby na Ko-

menského náměstí. Tvůrci nejsou vázáni 

omezeními co do tvaru, materiálu, velikosti 

apod., jediným pevně stanoveným je datum 

odevzdání do 24. října do kanceláře NKC. 

Pokuste se něco vytvořit!

Lída Fafl íková

Upozorňujeme
V neděli 18. října od 19 hodin se ve velkém 

sále NKC představí léty prověřená hudební retro 

komedie Zločin v Posázavském Pacifi ku. Kvalitu 

představení zajišťuje režisér Ondřej Havelka, který 

v představení kromě dalších populárních herců 

také vystupuje.

Přijďte se podívat!

-lf-

Moderátor a dudák Václav Rout (foto Lenka Pelcová)
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Představovat zevrubně tuto pozoruhodnou osob-

nost myslím nemusím. Kdysi jsem jí věnoval po-

drobnou studii, Novostrašeckým jsem ji představil 

ve své „hnědé knížce“ Mají od starodávna… Tak 

aspoň stručně pro připomenutí: 

Zdejší rodák (narozen 1802), žák kronikáře Vác-

lava Preinheltra, kterého si velmi vážil, pražský 

student, úředník a posléze skriptor v Knihovně Ná-

rodního muzea v Praze (řečeno současným názvem 

této instituce). Velmi zdatný opisovač historických 

pramenů, jehož často využíval i František Palacký, 

pilný autor velkého množství praktických brožur, 

rozsáhlého publikovaného popisu Plzeňského 

kraje a neméně rozsáhlého, ale nepublikovaného 

kraje Chrudimského (v přípravné fázi se dochovalo 

i Rakovnicko). Nadšený obrozenec, ale podivínský 

vlastenec, starý mládenec, často vysmívaný a zne-

uznávaný. 

Dundr udržoval kontakty s tehdejší elitou, vedle 

Palackého například s Josefem Jungmannem nebo 

s Václavem Hankou, pod nímž v Muzeu pracoval. 

Učebnicovým příkladem národního ducha nebyl, 

spíše jej můžeme označit za obrozence „druhé kate-

gorie“. Revoluci v roce 1848 doslova protrpěl, když 

se vyhýbal stavbě barikád a přežil střelbu do oken 

Muzea, sídlícího tehdy ve známé ulici Na Příkopě. 

Ke konci života se vrátil do Nového Strašecí, kde 

měl příbuzné, angažoval se kolem Čtenářského 

spolku a v roce 1874 zde zemřel. Teprve dvacet let 

po Dundrově smrti vznikla jeho jediná známá po-

dobizna, velmi výmluvná. Jde o karikaturu od pří-

rodovědce Antonína Friče. Podroušený Dundr na ní 

kráčí Prahou s červeným nosem a s lahví v ruce. 

Známe i posměšnou studentskou veršovánku 

o nerudném a samotářském Dundrovi, který sedí 

v knihovně Muzea a plísní čtenáře.     

Rukopisy o Novém Strašecí 
V osmnácti letech vydal Dundr v časopise Hyl-

los (roku 1821) první známý článek vztahující 

se k minulosti Nového Strašecí a posléze vytvořil 

obdivuhodné množství rukopisů, nedokončených 

a někdy i dost obsáhlých. Představují doslova změť 

údajů o historii města. Tyto texty a poznámky jsou 

dnes uloženy v Literárním archivu PNP a zčásti 

v Archivu Národního muzea. Nebyly nikdy vydány 

a novostrašecké veřejnosti jsou takřka neznámé. 

Předně nejsou dotažené a případnému editorovi 

by pořádně zamotaly hlavu. Jestli by jejich vydání 

mělo vůbec smysl a stálo by za to… 

Vzhledem k Dundrovu zaměstnání víme, že pra-

coval s prameny a měl leccos v ruce. Jeho po-

divínský charakter však neznal hranice mezi fi kcí 

a skutečností či spíše poctivou interpretací. Často 

si vymýšlel nebo motal dohromady různé souvis-

losti. V každém případě mu seriózní kritika pra-

mene byla cizí. Veškeré Dundrovy poznámky jsou 

chaotické, mnohdy se opakují, u řady z nich si 

Josefa Alexandra Dundra historické povídání

nejsme jisti původem. Není tedy třeba jejich vý-

znam přeceňovat a bereme je spíše jako kuriozitu. 

Mávnout nad nimi rukou ale nelze. 

Mezi významnější Dundrovy rukopisy patří Krát-

ká geografi e neb Výborné vypsání města Novo-

strašecího v Čechách z roku 1819 a pak přibližně 

stejně starý text Škronické památky města Stra-

šecí v kraji Rakovnickém. Obě práce (uložené v LA 

PNP) nesou silné topografi cké rysy, autor se za-

bývá popisem města, domů, kostela, kaplí (a vů-

bec církevními záležitostmi), dále obyvatelstvem 

a okolními osadami (Pecínov, Rynholec, Třtice).   

    I další texty ze šedesátých a počátku sedm-

desátých let představují nepříliš zdařilé pokusy 

sestavit obsáhlejší přehledy dějin města. Z té doby 

se dochovala práce s názvem Strašecí Nové a tro-

chu odlišný spis Památkový směs týkající se za-

ložení farního kostela v Novém městě Strašecím, 

sídle c. k. okresního soudu, někdy na král. komor-

ním panství křivoklátském, s obsažením památek 

hrádku Křivoklátu, Rakovníka, Unhoště a jiných 

měst. První rukopis má obdobný charakter, kte-

rý jsme popsali výše. Koncept o místním kostele 

a ostatních památkách představuje spíše dějiny 

křivoklátského panství se zaměřením na Křivoklát, 

N. Strašecí, Rakovník, ale i na okolní obce. Autor 

sestavil text chronologicky, a to od pohanských 

počátků (od Sáma) a knížecího období.

Krátce před svou smrtí se Dundr zřejmě pokusil 

své celoživotní badatelské výsledky týkající se regi-

onu přece jen shrnout, a to ve spisu Strašecí Nové 

město, v kraji Pražském, který lze datovat do ob-

dobí až kolem roku 1872. Zhruba třísetstránko-

vý rukopis se dělí na dvě základní části, jednak 

na město Nové Strašecí, jednak na novostrašecký 

okres. K práci lze říci něco obdobného, co jsme 

sdělili u jmenovaných místopisů: jedná se o ne-

souvislou topografi i zaměřenou na historii.

Doba pohanská a středověká 
historie podle J. A. Dundra 

Z uvedených rukopisů můžeme vytáhnout za-

jímavá povídání. Některá tvrzení jsme ochotni 

dnes přijmout, většinu však musíme odkázat 

do říše fantazie. 

Dundr nepochyboval o velké starobylosti No-

vého Strašecí. Původ města odvozoval nejspráv-

něji od Straše, muže proslulého, jemuž okršlek 

nynějšího Strašecí náležel jakýmkoliv právem; 

odvozování od strašidel bude bezpochyby myl-

né. Dějiny obce pak pojil s nejstarší českou his-

torií: Léta 805 české kníže Bech [tj. Lech – pozn. 

J. Č.] zahynul v bitvě proti vojsku Karla Velikého 

a Mech se svým lidem pod Žalejem u Louštína 

vedl pro něj veliký nářek. Léta 845 bylo čtrnác-

te knížat českých pokřtěno a na Strašecí, hradě, 

byl velký dav lidu pod knězem Ctimírem usazen. 

Dundr se domníval, že kníže Bořivoj časem sídlel 

ve Strašecí a že v Strašené vsi [?] rozena Božena, 

žena knížete Oldřicha. 

Jinde počátky osídlení staví až do pohanských 

časů: Kde nyní Strašecí stojí, stál před dávný-

mi věky hrad Straš, pod ním pak několik honů 

k východu pohanský chrám boha Svantovíta 

s posvátným hájem. Pozdější dobou povstala 

také Strašená ves. […] Za křesťanství chrám pro-

měněn, háj zroubán a vymýcen […], a to na tom 

místě, kde se až podnes říká Církve. […] Bořivoj 

vystavěl ve Strašecí nový chrám a nazval ho sva-

tým Petrem. […]. Svatý Václav s Ludmilou, když 

byli na Stochově, chodili do kostela v Strašené 

vsi. Údajně zde nalezla smrt i Drahomíra, která 

podle Dundra (i dalších obrozenských spisovatelů) 

zaváděla zpět pohanství. Dundr tak podléhal ro-

mantickým vidinám pohanského světa, který pojil 

s pomístními názvy V Církvi (pod městem směrem 

na Konopas), Žalý a Dolíky (směrem k Rudě a Řev-

ničovu). Tady v polovině 19. století působil hajný 

a průkopník místní archeologie František Pelc, jenž 

tu s významným romantickým badatelem Václa-

vem Krolmusem našel domnělé pohanské mohylo-

vé hroby. O Krolmusově návštěvě ve Strašecí roku 

1856 a o jeho závěrech Dundr věděl.     

Dundra samozřejmě nadchla nejstarší zmínka 

o strašeckém kostele z roku 1143, avšak teh-

dy nerozpoznal, že jde o omyl Karla Jaromíra 

Erbena, editora a vydavatele slavných Regest 

(z roku 1855) s nejstaršími dokumenty vztahují-

cími se k našemu státu. Omylu jsme se věnovali 

v minulosti. Navíc byl přesvědčen, a několikrát 

to ve svých spisech opakuje, že při zdejším kos-

J. A. Dundr podle Antonína Friče
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tele si zřídil kapli sám císař Karel IV. Rozumněji 

se náš obrozenský učenec staví k povýšení Stra-

šecí na městečko kolem roku 1340, a to ze strany 

krále Jana Lucemburského. To lze přijmout jako 

hypotézu. Dundr znal privilegium z roku 1480, 

jímž městečku byly mnohé milosti obnovené. 

Znal i privilegium z roku 1503, kterým bylo 

Strašecí povýšeno na město, a uvažuje, že právě 

po tomto aktu přijalo název Nové město Straše-

cí. I to se zdá pravděpodobné.

Pro 14. století pak vypisoval konfi rmační 

a erekční knihy, tehdy teprve edičně zpracová-

vané, a znal nejstarší doložené strašecké faráře 

i prvního známého rychtáře Hereše (1366). K 9. 

srpnu 1390 našel Dundr zprávu o strašecké ško-

le: Také co se osazování učitele nebo podacího 

práva nad školou i s polem, na kterém stavení 

této školy se vidí, budiž ponecháno vůli plebáno-

vě a plebán, který právě jest neb bude, mějž úpl-

nou moc ředitele v ní osaditi a sesaditi tolikráte, 

kolikrát třeba bude a užitek z toho patrný bude. 

Z prosince 1405 známe nadační listinu, kterou 

strašecký kostel získal pomocného kněze. I o té 

Dundr věděl. 

J. A. Dundr texty dvou nejstarších strašeckých 

privilegií z let 1480 a 1503 vysvětloval kupodivu 

věcně správně. Je proto záhadou, proč o půlsto-

letí později fundovaný historik František Vacek, 

znalec středověkých písemností, starší z těchto 

dokumentů nečetl, ač o jeho existenci věděl, 

a privilegium neobjasnil dobře.

Obrozenský učenec však překvapil majestáty 

ještě staršími. Podrobně je vysvětluje a přepisu-

je, navíc pracuje s autentickými jmény: L. 1340 

Menhart z Olbramovic a zeť jeho Jindřich čili 

Henzlín Kadaňský na Strašecím [!] žádali krále 

Jana, aby ves jejich Strašecí za městečko vy-

saditi a milostmi některými obdařiti ráčil. Na-

čež on dal v Praze v oktávu sv. Václava roku 

1340 milostný list vyhotoviti a jmenovanou ves 

za městečko vysadil a dovolil, aby obyvatelé 

jeho všech těch milostí užívati moc měli. Dun-

dr vyjmenovává udělená strašecká práva, jako 

vaření piva, usazování řemeslníků, týdenní trh, 

výroční jarmark na sv. Vavřince, mílové právo, po-

vinnost vozů projíždět skrz městečko, právo svo-

bodných pastev, lovu a jiné. V čele města uvádí 

už purkmistra a konšele, nikoli rychtáře. Výklad 

nepůsobí důvěryhodně a vyznívá zjednodušeně, 

Dundr ve svém přání předběhl dobu. Už v roce 

1341 prý král nařídil křivoklátskému purkrabímu, 

aby nebránil Strašeckým v nákupu dřeva. 

Dne 24. října 1406 vydal podle Dundra měs-

tečku král Václav IV. potvrzení o vysazení purk-

rechtním (emfyteutickým) právem, neboť původ-

ní list o tomto právním aktu byl ohněm spálen, 

bídně zkažen a ovšem zmařen. Král tak potvrdil 

i rozsah přidělených pozemků a výši platů od-

váděných na Křivoklát. Všechny tyto tři listiny, 

z let 1340, 1341 a 1406, pak městečku Strašecí 

znovu potvrdil v sobotu před sv. Lucií (8. 12.) 

1436 císař Zikmund Lucemburský. Ten podob-

ných konfi rmací, nikoli však pro Strašecí, vydal 

toho roku několik. 

Před rok 1480, kdy bylo sepsáno nám už známé 

privilegium Vladislava Jagellonského, přidal ro-

mantický badatel ještě tři další dokumenty vyda-

né českými králi. V neděli po sv. Ondřeji apoštolu 

(2. 12.) 1459 vydal listinu král Jiří z Poděbrad, 

ve kterém jen v obecné rovině konfi rmuje práva 

udělená předešlými panovníky. Ve skutečnosti lis-

tinu shodného znění a data vydal král Jiří městu 

Hradci Králové. Z roku 1473 pak měly pocházet 

dvě listiny uvedeného krále Vladislava o prodeji 

a držbě některých statků ve městě a o vybírání 

cla v městských branách. Ještě v roce 1488 měl 

podle Dundra král Vladislav zprostit Strašecké 

povinnosti odvádět ložní prádlo na Křivoklát. 

Poslední dvě uvedené listiny (clo, ložní prádlo) 

však král ve skutečnosti vydal v těchto letech pro 

Rakovník. Dundr je narouboval na Strašecí. 

Jak si s Dundrem poradit?
Josef Alexandr Dundr se nepochybně pokoušel 

nalézt velkou slávu malého městečka a hledal 

významné okamžiky v nejstarších dějinách nevý-

znamné lokality. To úzce souvisí s romantickým 

přístupem četných obrozenců, tvářících se jako 

osvícenští učenci. Využíval dobrou znalost pra-

menů, k nimž si domýšlel četné přídavky. Bohu-

žel přání bylo otcem myšlenek a dnes musíme 

jeho práce odmítnout a hledět na ně jako na vý-

pověď doby i osobnosti podivínského muzejního 

skriptora. 

S romantismem souvisí Dundrův velký a teh-

dy módní zájem o pohanskou dobu nebo víra 

v četné pobyty českých knížat a králů. Vyzdvihuje 

vztah města k významnému Křivoklátu a trvalý 

zájem panovníků o městečko, které hltili od stře-

dověku četnými právy. Kdybychom tyto teze 

uměli doložit prameny, způsobili bychom malou 

senzaci. Dundrův někdejší přítel, kolega a nadří-

zený v Knihovně Národního muzea Václav Hanka, 

který je tradičně označován za původce nejslav-

nějších českých falz, Rukopisů královédvorského 

a zelenohorského (RKZ). Dundr svými rukopisy 

nikoli. 

Už třicet let po Dundrově smrti vyšla drobná, 

podobně zajímavá brožurka Jindřicha Michálka 

o dějinách města, jíž jsme se také několikrát vě-

novali. Pohanské povídačky v ní odmítl, byť i Mi-

chálek přijal četné omyly. Pro srovnání by bylo za-

jímavé mít v ruce ztracené novostrašecké zápisky 

Dundrova přítele a neméně nadšeného buditele, 

statkáře Matěje Durase, které na konci 19. století 

používal Ferdinand Velc.

Dundrovy texty a výpisy nekončí středověkem. 

Podobně jej fascinovalo 16. století, třicetiletá vál-

ka, uvedl i zajímavosti z 18. století a z doby své-

ho dětství. Bohužel najít v jeho textech pevnou 

půdu pod nohama je obtížné. Rozhodně to vyža-

duje aspoň stejnou znalost skutečných pramenů, 

jakou měl on sám.    

Jan Černý 

V Dundrově fantazii stál nedaleko Strašecí pohanský chrám slovanského boha Svantovíta 

(současná rekonstrukce, S Německo) 

Sv
a
n
to

v
ít

 b
y
l 
zo

b
ra

zo
v
á
n
 s

e 
čt

y
řm

i 
h
la

v
a
m

i



14 Novostrašecký měsíčník X / 2020 

DĚTI, MLÁDEŽ, ŠKOLA / SPOLKY

I školy mají svou historii a svá období slávy i dnů 

složitých a těžkých. Každá škola ovlivní tvář měs-

ta i širokého okolí na mnoho generací. A Základní 

umělecká škola (dříve Lidová škola umění) v Novém 

Strašecí již 70 let přináší dalším a dalším generacím 

nahlédnutí do světa umění ve všech jeho oborech. 

Vychovala nespočet aktivních umělců, z nichž 

někteří se na nás usmívají z televizních obrazovek, 

z národních tanečních scén, podílejí se na zajíma-

vých výtvarných projektech nebo jsou profesionál-

ními hudebníky či učiteli umění. Ale i ti, kteří si 

umění nezvolili za svoje povolání na roky strávené 

v „ZUŠce“ určitě nezapomenou a na celý život si 

odnášejí něco navíc.

Dům dětí a mládeže
Od pondělí 14. září se rozběhly kroužky pro škol-

ní rok 2020/21.

Tak jako všude ve vnitřních prostorách s rouška-

mi či jiným zakrytím úst a nosu.

Doufejme, že zůstane jen u tohoto opatření. 

 -JS-

Výlety s DDM 
o podzimních prázdninách

Na podzimní prázdniny připravili organizátoři 

dva výlety.

Ve čtvrtek 29. 10. se pojede na lezeckou stěnu 
do Kladna. Odjezd je v 9 hodin od ZŠ NS, návrat 

kolem 13. hodiny. Cena výletu je 250 Kč.

V pátek 30. 10. mohou zájemci navštívit ZOO 
Plzeň. Odjezd je v 8.30 hodin od ZŠ NS, návrat 

kolem 15.30. hodiny. Cena 350 Kč.

Na oba výlety je třeba se přihlásit a zaplatit je 

do čtvrtka 20. 10. u paní Samšukové.

Podrobnosti jsou uvedeny na plakátcích.       -lf-

Umělecká škola ve Strašecí má narozeniny! 
Je s námi už 70 let

Burza dětského 
oblečení v Rudě

Zveme vás na burzu dětského oblečení a spor-

tovních potřeb ve velkém sálu pohostinství v Rudě. 

Bližší informace o burze na tel. 605 320 582 Nikol 

Bubancová,  Nbubancova@seznam.cz.

Poplatky 15 % z prodeje: 50 ks 15 Kč, 80 ks 30 Kč, 

100 ks 50 Kč. 

Burzu pořádají členky Sboru dobrovolných hasičů Ruda.

Příjem:   13. a 14. října 15–16 h

Prodej:   15. a 16. října 15–18 h

  17. října 9–10 h

Výdej věcí:  17. října 17–18 h

Ivana Rezková

V úterý 1. září začal nejen pro naše školáky další 

školní rok. Pravidelně nám do kolektivu přibývají 

noví kolegové. Tým I. stupně posílily dvě učitel-

ky Iveta Bláhová (2. C) a Jana Pavlů (3. C). Vracet 

po mateřské dovolené se v listopadu bude Lucie 

Thumová (2. B), která převezme třídnictví po Bar-

boře Mrázové. 

Paní učitelky Pavlína Černá (Čj, D, VkO), Hana 

Inman (Aj, Informatika), Kristýna Kleknerová (Tv 

oba stupně), Alexandra Tůmová (Rj) z GNS a Milan 

Začal nový školní rok 
(aneb Pár čísel úvodem…)

Plachý (Domácnost) doplní sestavu na II. stupni. 

Krátké medailonky našich nováčků si budete moci 

přečíst v některém z následujících čísel měsíční-

ku. Přibyly také asistentky pedagoga – Magdalena 

Černá, Radka Karafi átová, Jitka Šafářová a Vendu-

la Tyčová.

Letošní prvňáčky, kterých je celkem 96, budou 

školním rokem provázet učitelky Pavlína Holasová, 

Jana Mikolášková, Tereza Kříček Rácová a Alena 

Vacková. 

Třídními v šestém ročníku (100 žáků) jsou učitel-

ky Hana Fröhlichová, Eva Hanková, Dagmar Sršňo-

vá a učitel Marek Hartman. 

Naše nejstarší (75 žáků) provedou letoškem je-

jich třídní učitelky Eva Hlavová, Ludmila Pašavová 

a učitel Tomáš Jun. 

Celkem navštěvuje naši školu 833 dětí, z toho 

473 jich je na I. stupni. 

V letošním roce tedy máme 20 tříd na I. stupni 

a 15 na II. stupni.

Pavlína Tondrová  

Poprvé ve škole… (foto Ivana Rezková)

Setkání s jógou
Jógová terapie pro široké spektrum zdravotních 

problémů nejen pro seniory.

Zveme na cvičení Nostra jógy do sálu ve 2. pa-
tře Polikliniky Nové Strašecí, Čs. armády 414 

ve středu 14. října 10–11 hodin.

Nostra jóga je práce s každým člověkem indi-

viduálně s ohledem na jeho potřeby a možnosti. 

Zahrnuje především nápravu tělesných oslabení 

a posílení imunitního systému, práci s psychickou 

únavou a vyčerpaností. Cvičení jsou podložená 

zkušenostmi a využíváním spektra terapeutických 

přístupů, diagnostického rozboru osobnosti a indi-

viduálních programů pro klienta. Jógová terapie je 

vedena metodou B. S. Iyngara. Modifi kuje polohy 

tak, aby byly maximálně účinné při léčbě složitých 

zdravotních problémů jedince.

Užívané programy mají speciální cviky pro dý-

chání, protahování, pohybový aparát (bolesti zad, 

šíje, nohou, velkých a malých kloubů), gynekolo-

gické i zažívací obtíže, křeče, křečové žíly, pánevní 

dno, inkontinenci, interní problémy, potíže s tla-

kem, zrakem i bolestmi hlavy.

Zlepšení je možné nejen v oblasti fyzické kondi-

ce, ale i v kvalitě života a posílení psychiky.

Vítaní jsou všichni se zdravotními komplikacemi, 

jak začátečníci, tak pokročilí.

Milena Černíková

Moc se na Vás těšíme.

Učitelé a žáci ZUŠ v Novém Strašecí.

Zveme Vás 
na oslavu 70. narozenin ZUŠ 
v Novém Strašecí!

13. 10. 2020 v 17.30
Slavnostní koncert v Novostrašeckém 

kulturním centru.

15. 10. 2020
Setkání učitelů – bývalých i současných 

s komentovanou prohlídkou školy.
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Ne všichni lidé kolem nás vypadají spokojeně 

a jsou šťastní. To nás nepřekvapuje, vždyť každý 

jsme občas smutný, nepobavený, neklidný, nic nás 

netěší. Po čase ale depka většinou pomine a my 

buď víme, odkud se vzala anebo ani po příčině ne-

pátráme, hlavně že je pryč. 

U mnohých však jen tak nezmizí. Stav smutku, 

úzkostí, nepojmenovatelného strachu trvá nejen 

dny či měsíce, ale celá léta. Kdo má sílu to řešit 

a vyhledat odbornou pomoc, je na tom za čas 

výrazně lépe. Bohužel je mnoho takových, kteří 

se za svůj stav stydí, doufají, že si nějak pomo-

hou sami, nechtějí nikde otravovat, mají problém 

o sobě mluvit s cizími lidmi včetně lékaře apod.

Naštěstí se situace ve společnosti mění od stig-

matizace tzv. bláznů léčících se na psychiatrii k po-

chopení, že nejsme všichni stejní. Že neviditelná 

duše může bolet stejně jako například viditelná 

zlomenina. Nikdo neváhá navštívit lékaře s jakou-

koliv tělesnou strázní, ale s duševní nepohodou 

se uzavírá do sebe, stydí se za ni a jen aby se to 

nikdo nedozvěděl.

Dlouholetá redaktorka Novostrašeckého mě-

síčníku Ivana Rezková má osobní zkušenost jak 

s bolestí na duši, tak s její léčbou. Na vlastní kůži 

se přesvědčila, že s odbornou pomocí je možné 

najít ztracenou rovnováhu a klid. Rozhodla se, 

že se pokusí pomáhat lidem v podobné situaci, 

protože sama poznala, že to stojí za to.

V čem tvá pomoc spočívá, Ivano?
Letos na jaře jsem založila Relaxační centrum 

Dobrá duše. Kvůli koronaviru se jeho otevře-

ní pozdrželo, takže první klienty jsem přivítala 

až na konci letních prázdnin. Zatím je nás ale 

málo, ideální počet by byl deset osob, abych 

se stihla všem věnovat stejně. 

Sama se léčím už několik let u MUDr. Lucie Závě-

šické, s jejíž pomocí mohlo centrum vůbec vznik-

nout. Laskavě svolila, aby se usídlilo v místnosti 

vedle její psychiatrické ambulance a s podporou 

Dobrá duše nabízí pomoc

Během strašeckého posvícení vystavovali své 

výpěstky v Novostrašeckém kulturním centru pěs-

titelé bonsají.

„Ankety o nejhezčí strom oceněný veřejností 

se zúčastnilo 238 návštěvníků. Vzhledem k tomu, 

že minimálně polovina lidí nehlasovala, odhaduje-

me návštěvnost na 400–500 lidí.

Nejvíce hlasů dostaly dva stromy. Pokojový fíkus 

a venkovní jedlovec kanadský, každý po 18 hla-

sech. Je to zajímavé poznání, co se laické veřejnos-

ti líbí,“ uvedl šéf pěstitelů Petr Adelt.

„Chtěl bych za všechny kolegy poděkovat za pomoc 

při přípravě a celkově za zdárné proběhnutí výstavy. 

Velký dík patří i zástupcům města za umožnění a po-

moc při její realizaci,“ doplnil závěrem.

Lída Fafl íková

Anketa o nejhezčí bonsaj
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nezaváhalo ani město Nové Strašecí. Oběma jsem 

velmi vděčná. 

Relaxační centrum nabízí dva způsoby pomoci. 

Ergoterapii a muzikoterapii.

Vysvětli ty termíny, prosím.
Ergoterapii vedu já sama a spočívá v účasti 

na tvořivých dílnách. Klienti mají na výběr různé 

techniky ručních prací jako je korálkování, dráto-

vání, šití z fi lcu, háčkování či použití ubrouskové 

metody, ale i spoustu dalších věcí.

Muzikoterapie se využívá ke zmírnění duševní 

bolesti, úzkostí a strachů, ke zlepšení komunikace 

prostřednictvím hry na hudební nástroje. Vede ji Len-

ka Nichtová, sestřička z ordinace MUDr. Závěšické.

Co by mělo být výsledkem?
Obě formy terapie pomáhají k celkovému zklidnění, 

k možnosti najít si nové přátele, nové koníčky, k zís-

kání vědomí, že člověk není na všechno úplně sám.

A když vůbec nic z toho neumím?
Vůbec to nevadí. Klient se tu skutečně může 

nějakou techniku naučit, ale když mu to nejde, 

zkusí třeba něco jiného. Určitě tu nejde o perfekt-

ní zvládnutí nějaké činnosti. U nás jde především 

o setkávání se s podobnými lidmi, o pocit sou-

náležitosti, možnost promluvit si s někým, kdo 

mu rozumí. Člověk se necítí být tolik izolovaný 

od ostatní společnosti. Také nemusí dělat vůbec 

nic a jen se přijít podívat. Pokud zrovna nechce 

pobývat se všemi u jednoho stolu, nabízíme i sa-

mostatné posezení.

Ty máš s ergoterapií vlastní zkušenost.
Při opakovaných pobytech v Jánských lázních jsem 

ji vyzkoušela a moc mi pomohla. Při ručních pracích 

se soustředím na něco jiného, dám myšlenkám jiný 

směr, nenutí mě to omílat v hlavě stále stejné nepří-

jemné věci. Celkově se zklidním. Provozuju to úspěš-

ně i doma a daří se mi nabytý klid si udržet.

Kdo se může terapií zúčastnit?
Rozhodně nejenom psychiatričtí pacienti 

MUDr. Závěšické, ale i jiných lékařů. A samozřejmě 

i ti, kteří zatím žádnou lékařskou pomoc nevyhle-

dali. Vyslechnou si, co komu vyhovuje, jaké jsou 

jiné způsoby léčby a mohou se inspirovat. Větši-

nou se zde lidé nestydí pojmenovat svůj problém 

a mluvit o něm. Odpočinou si tady a je šance 

na rychlejší uzdravení.

Cílem činnosti Dobré duše tedy je…
Jednoznačně pomoc těm, kdo se denně utkávají 

se svými běsy. Dobře vím, jaké to je mít z kdečeho 

nepochopitelnou hrůzu. Jak je nesnadné třeba jen 

vyjít z domu, sednout do autobusu a někam dojet.

Chtěla bych klientům poradit, jak strach překonávat. 

Nejsem vystudovaná psychiatrička ani psycholožka, 

ale mám osobní zkušenost a myslím, že se dokážu 

vcítit do problémů druhých a v klidu je vyslechnout.

Lidi by si měli chránit nejen tělesné zdraví, ale i to 

mentální. Je nutné a dobré o svém duševním stavu 

mluvit, neukrývat ho v sobě, pokusit se o řešení.

Existuje v Novém Strašecí podobné zařízení?
Pokud vím, tak ergoterapie funguje pouze v Do-

mově seniorů pro tamní obyvatele. 

Věřím, že o Dobrou duši bude zájem, jen co vejde 

do povědomí veřejnosti. Letáčky s vysvětlením její 

činnosti jsou k dispozici u MUDr. Závěšické i přidru-

žené psycholožky Jany Petrákové a budou k mání 

i v rakovnickém Sociálně psychologickém centru.

Je známo, že se psychické problémy citlivých lidí 

a duševní poruchy na podzim výrazněji prohlubují, 

proto jsem ráda za upozornění na nás právě nyní.

Relaxační centrum Dobrá duše, Havlíčkova 

1155, 2. patro, otevřeno každý pátek od 9 do 11 

hodin dopoledne. Bude-li větší zájem, rozšíří služ-

by i na odpoledne.

Kontakt tel. 603 942 299, 605 543 134, mail: 

rcdobraduse@seznam.cz       Lída Fafl íková
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Dne 29. srpna se uskutečnil 3. ročník auto moto 

veteránů na Bucku.

Sraz a registrace veteránů byla opět na Komenské-

ho náměstí. Naše očekávání ohledně účasti nebylo 

moc pozitivní. O to víc jsme byli velice mile překva-

peni. Dorazilo kolem 200 veteránů a několik stovek 

návštěvníků. Počasí přálo, tak si diváci mohli užít 

i dopolední program. Spanilá jízda vyrazila směr 

Bucek ve 12 hodin. Ve 14 hodin zahájila program 

na Bucku rakovnická kapela Brass Band, dalším 

hostem byla Lucie Třešňáková a největší hvězdou 

letošního srazu byla Ilona Csáková, která roztančila 

celý Bucek. O závěr večera až do půlnoci se posta-

rala taneční kapela V pantofl ích. Jsme velice rádi, 

Povedený 3. ročník auto moto veteránů
že na Bucek dorazilo hodně diváků a věříme, že si 

to pořádně užili, děkujeme.

Velké poděkování patří všem pořadatelům, Městské 

policii Nové Strašecí a Stochov, bez kterých by se nepo-

dařilo tuto celou událost zorganizovat a uskutečnit. 

Velké díky za podporu a osobní účast patří sta-

rostovi města Nové Strašecí Karlu Filipovi a stejně 

tak starostovi obce Třtice Pavlu Rybovi.

V neposlední řadě velké díky patří všem fi nanč-

ním partnerům a sponzorům za podporu a medi-

álním partnerům za propagaci.

Již nyní se můžete těšit na 4. ročník, který 

se uskuteční 12. 6. 2021.

Ivana Kloučková, pořadatelka

Na srazu byly k vidění opravdové lahůdky

(foto Josef Zakouřil)

Již třetím rokem funguje v Novém Strašecí 
půjčovna kompenzačních pomůcek. Provozuje ji 
Nadační fond Umění doprovázet, který patnác-
tým rokem patří mezi významné podporovatele 
českých hospiců a paliativní péče v ČR.

„Půjčovna kompenzačních pomůcek spolu s po-

radenstvím funguje v Novém Strašecí již třetím 

rokem. Za tu dobu se na nás již obrátila spous-

ta rodin a informace o poskytovaných službách 

se dostaly do povědomí nejen občanů Nového 

Strašecí, ale i lidí z blízkého okolí,“ říká zakladatel-

ka fondu Hana Haráková. „Snažíme se pečujícím 

rodinám jejich těžkou situaci usnadnit a pomůc-

ky půjčujeme pouze za minimální poplatek, aby 

byly dostupné všem potřebným,“ doplňuje zakla-

datelka.

Půjčovna kompenzačních pomůcek v Novém Strašecí
Poradenské služby týkající se obsluhy pomůcky 

poskytuje nadační fond zcela zdarma, za její zapůj-

čení je účtován minimální poplatek, který pokrývá 

režijní náklady na pomůcku. Při zapůjčení je nut-

né složit zálohu, která je po vrácení nepoškozené 

a udržované pomůcky vyplacena zpět. Pronájem 

pomůcky je možné si domluvit pouze telefonicky, 
a to na čísle 605 071 663. Aktuální přehled po-

můcek a ceník půjčovného naleznete na webových 

stránkách fondu www.umenidoprovazet.cz. 

Nadační fond Umění doprovázet byl založen v čer-

venci roku 2006 a v průběhu svého trvání poskytl 

českým hospicům přes 5 milionů korun. Kromě fi -

nanční a materiální pomoci stávajících a nově vznika-

jících hospiců podporuje nadační fond také projekty 

zaměřené na vzdělávání odborného personálu v ob-

lasti hospicové a paliativní péče a projekty přispívající 

ke zlepšení informovanosti veřejnosti o těchto zaříze-

ních. Od roku 2009 je členem Asociace nadačních 

fondů Fóra dárců, v roce 2012 získal jako jeden z prv-

ních nadačních fondů v ČR Známku kvality udělenou 

Fórem dárců. Od roku 2013 provozuje nadační fond 

na telefonním čísle 604 414 346 též poradenskou 

linku pro těžce nemocné, jejich rodiny a blízké, která 

působí pro celou republiku a poskytuje snadno do-

stupnými metodami (telefonicky, e-mailem) kvalitní 

informace důležité pro řešení situace, v níž se těžce 

nemocní nebo jejich blízcí ocitli.

Hana Haráková

předsedkyně správní rady NF UD

Tel.: +420 739 227 306

e-mail: info@umenidoprovazet.cz

Zásahy ve druhé polovině srpna
14. 8.  večer vyjela jednotka SDH Nové Stra-

šecí k záchraně tří dospělých a jednoho dítěte 

ze zaseknutého výtahu. Po příjezdu na místo byl 

výtah otevřen pomocí speciálního nářadí a osoby 

zachráněny.

18. 8.  Dopravní nehoda – vyproštění osob – Ruda

20. 8.  Technická pomoc – záloha na vlastní 

zbrojnici – Nové Strašecí

21. 8.  Technická pomoc – uzavření tekoucí 

vody v rodinném domě – Nové Strašecí

28. 8.  Únik nebezpečných látek na pozemní 

komunikaci – dálnice D6 Družec 

31. 8.  Dopravní nehoda – uvolnění komunika-

ce, odtažení – Řevničov

Zásahy v první polovině září
  2. 9.  Dopravní nehoda se zraněním – dálnice 

D6 Stochov

  6. 9.  Únik nebezpečných látek na pozemní 

komunikaci – Mšec

Sbor dobrovolných hasičů
  8. 9.  Technická pomoc – záloha na vlastní 

zbrojnici – Nové Strašecí

10. 9.  Technická pomoc – záloha na vlastní 

zbrojnici – Nové Strašecí

13. 9.  Dopravní nehoda – vyproštění osob – 

Lány

Nová informační linka 1221
Ode dne 1. 9. je spuštěna nová centrální infor-

mační linka krajských hygienických stanic ČR, kte-

rá bude v provozu 7 dní v týdnu.

Linka je součástí Chytré karantény a slouží obča-

nům k zodpovězení dotazů ohledně témat týkají-

cích se například: 

1. cestování

2. výsledků prováděných testů 

3. zdravotních potíží

4. rizikových kontaktů

5. karantény

6. aktuálně platných mimořádných opatření

7. dalších témat spojených s koronavirem

Na všechny dotazy budou odpovídat proškolení 

operátoři. V případě, že se na linku nedovoláte, 

vám zavolají zpět.

Jan Veselý
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Říjen nejsou jen mlhy, tlení a nostalgický pocit 

z defi nitivně umlklého léta. Jsou to i nádherně 

jemné pastelové barvy, které možná už nezáří, ale 

o to něžněji dokážou pohladit.

Jakmile nastane hezký podzimní den, slunce 

zasvítí do barevných listů a stromy se v od-

poledním slunci úplně zlatí, vyběhněte ven. 

Venku dochází k přirozenému odkyselení 

organismu a hned má člověk lepší náladu 

a energii třeba na podzimní vaření. 

Dnes vám přidám i pár tipů na pomocníky, 

pro které nemusíte běžet do lékárny.

Z obilovin používáme jáhly, pohanku, 

oves, kulatou rýži a ječmen. Zvláště perlič-

kový (Slzovka obecná) rozpouští hlenové 

usazeniny. 

Z bylinek a koření zařazujeme kardamom, muš-

kátový oříšek, zázvor, skořici, badyán, hřebíček, 

kurkumu, chilli. 
Z luštěnin používáme hrách, cizrnu, zelenou 

a černou čočku, fazole adzuki, všechny druhy ba-

revných fazolí. 

V zimě konzumujeme nejvíce tuků z celého 
roku. Kromě rostlinných, za studena lisovaných 

olejů, i živočišné tuky. Zařazujeme semínka lněná, 

slunečnicová, dýňová, konopná.

Ovoce z naší oblasti, křížaly, kompoty, marme-

lády, pečené, vařené i dušené. Omezíme syrové, 

které podle celostní medicíny organismus velmi 

ochlazuje.

Zelenina kořenová (mrkev, petržel, celer), ředkev 

daikon, černá ředkev, růžičková kapusta, zimní 

zelí, dýně, cibule, česnek, křen, topinambury, čer-

vená řepa, pórek, kadeřávek a nesmíme zapome-

nout na kvašené zelí. Dlouze i krátce kvašené, pro 

které se u nás vžil termín picklés. Je to výborný 

zdroj vitamínů a enzymů.

Domácí picklés
Ne každý má možnost mít v chladu v sudu do-

mácí kysané zelí. Tenhle recept, který vám před-

kládám, můžete využít i v paneláku. Je hotový 

raz dva. O prospěšném působení kysaného zelí 

na trávicí trakt netřeba psát. Vždyť naši předkové 

v zimě moc možností, jak mít ve stravě dostatek 

vitamínů, neměli. Picklés je nejlépe konzumovat 

v malých dávkách. Je to ideální příloha, stačí při-

dat pouze polévkovou lžíci ke každému jídlu. 

Právě mléčné kvašení zeleniny neboli fermen-
tace, kdy se sacharidy obsažené v zelenině mění 
za pomoci všudypřítomných kvasných bakterií 
na kyselinu mléčnou, znásobuje obsah vitaminu C 
a podporuje tvorbu a využití vitaminů skupiny B.

Takto „konzervovaná“ zelenina je nejenom 
mnohem lépe stravitelnější, ale také v ní dochází 
k přeměně, zušlechtění a vzniku něčeho nového. 

Picklés už tedy není zelím, mrkví, cibulí či ředk-
vičkou, ze kterých vzniklo, ale získává léčebné 

Malí velcí pomocníci
účinky na trávicí systém. Je plné probiotik. Kvaše-
ná zelenina je nenahraditelná při problémech s ját-
ry, tlustým střevem a napomáhá také při bolestech 
hlavy, když ji použijeme nalačno (i na kocovinu).

Picklés krok za krokem 

(recept pro ty, kteří si zatím na něj netroufl i)

1 kg bílého zelí (už očištěného a zbaveného košťálu)

2 mrkve

1 cibule

3 ředkve daikon (mám malé ze zahrádky) 

nebo koupená, té tak 15 cm

nebo křen asi 4 cm, kdo snese pálivé, může dát i víc 

1 % soli (1 rovná polévková lžíce)

1 lžička kmínu

1 lžička hořčičného semínka bílého, černého 

(nemusí být)

1 velká mísa nebo 2 menší (mně se to do jedné 

nevejde, všechno napůl rozdělíme) 

Důležitá je čistota, aby se nezavlekly bakterie 
a neplesnivělo nám to!

Zelí očistíme a nakrájíme na jemné proužky, mr-

kev a ředkve nastrouháme nahrubo, cibuli na kos-

tičky. Přidáme sůl, kmín a kdo má, tak hořčičná 

semínka, napomáhají trávení. Vše smícháme, po-

řádně rukou pomačkáme až začne zelenina pouš-

tět šťávu. 

Přendáme do kvašáčku, po částech pěchujeme. 

Pokud nemáme, využijeme lahve od zavařování. 

Neplníme až nahoru, řádně upěchujeme. 

Obsah ve sklenici je potřeba něčím zatížit (já 

používám menší sklenice, naplněné vodou), až vy-

běhne trošku šťáva. Necháme kvasit asi 5 dní, zá-

leží na teplotě. Dáme pod ně talířek, šťáva může 

přetéct. Po 5 dnech vytáhneme zátěž, a ta šťáva, 

která vystoupala, se vcucne do zelí. Nic nesléváme 

a dáme do ledničky, čímž se kvasný proces zastaví.

Malí velcí pomocníci
Další pomocníky, o kterých vám zde napíšu, asi 

běžně ve špajzu nenajdete. Je ale dobré je včas 

zakoupit v prodejnách zdravé stravy, abychom byli 

připraveni. U všech těchto podpůrných prostředků 

je důležité, abyste je začali podávat hned, jakmile 

ucítíte, že to není úplně ono. 

Kuzu – při horečce a v začátcích nemoci, vyčer-
pání a když cítíme, že už na nás nebo děti něco leze

1 lžičku kuzu rozmícháme v trošce studené vody. 

Nalijeme do hrnku vařící vody a za stálého míchá-

ní povaříme asi 2 min (můžeme přidat 1 lžičku 

rýžového sladu). Pijeme 2x denně mimo jídlo.

Umebošky – silně zásadité, přírodní ATB. Mys-

lím, že když si teď i občas jednu preventivně 

dáme a pocumláme, tak tím určitě nic nezka-

zíme

Umeboshi – kuzu při slabosti, únavě, na-
chlazení, bolesti hlavy, zažívacích potížích 
(i průjmu)

1 lžička kuzu, 1 hrnek vody, 1 umeboshi, 

3 kapky tamari nebo shoyu. Dáme vařit vodu 

s rozetřenou umeboškou. Rozmícháme kuzu 

v trošce studené vody a nalijeme do vařící 

vody s umeboškou. Vaříme až zprůhlední, při-

dáme sójovou omáčku a pijeme mimo jídlo.

Hatomugi (Jobovy slzy, Slzovka, perličkový ječ-

men) – výborný pro děti při rekonvalescenci. My 

ho přidáváme při vaření rýže. Lze z něj udělat i vý-

var a ten popíjet. Využijme jeho sílu při zahlenění 

organismu! Namočíme na 3 h, vodu nesléváme 

a přidáme při vaření celozrnné rýže, vaří se asi 

45 min. Dokáže odvádět vlhkost z těla.

Zaměřme se na prevenci
Protivirová, protibakteriální, protizánětlivá polévka 
Hlíva obsahuje betaglukany, jsou používány 

k posílení imunity

Lněné semínko – obsahuje hodně omega-3 esen-

ciálních mastných kyselin, používá se na uvolňo-

vání spasmů, i v plicích, je protizánětlivé

Jáhly – silně zásadité, výborně vyživují element 

Země (slezinu, slinivku), která zodpovídá za imunitu

Miso – plné minerálů, vitamínů a enzymů, pod-

poruje trávení a někdo o něm hovoří jako o léku 

na všechno česnek, cibule, mrkev, květák, římský 
kmín a kurkuma

Na oleji osmahneme 1 cibuli, nakrájenou na kos-

tičky, osolíme. Přidáme půl lžičky kurkumy, půl 

lžičky římského kmínu, 3 stroužky česneku nakrá-

jeného na plátky. Osmahneme a necháme rozvo-

nět koření (pozor ať nespálíte česnek). Přidáme 

kousek hlívy nakrájené na kousky, 1 mrkev na ko-

lečka, 4 růžičky květáku, 2 lžíce jáhel a 1 lžičku 

lněného semínka.  Zalijeme 500 ml vývarem (vo-

dou) a povaříme asi 15 min. Na závěr vmícháme 1 

lžíci misa (rozpuštěné v naběračce).

Podzim je opravdu jako stvořený pro výlety 

a procházky, protože nikdy jindy nejsou tak daleké 

výhledy, tak dramatická oblaka, tolik barev a tolik 

různých druhů světla. Vyjděte si na kopec a napí-

nejte zrak, kam až dohlédnete. Dlouhé procházky 

jsou tím nejlepším podzimním sportem a barevné 

obrazy potěší vaši duši. Pozitivní energii šiřte ko-

lem sebe a ona se vám mnohonásobně vrátí. 

Jíme, abychom žili a nežijeme, abychom jedli.                                             
Ivana Pedálová
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Kocourek Aréna, 12. září 

2. liga – střed 2020/21, 1. kolo

V úvodu nového ročníku přivítali hokejbalisté 

Nového Strašecí na svém hřišti nováčka soutěže, 

a to celek Red Wings Hrdlořezy. I přes nikterak pře-

svědčivý výkon si Bubáci došli pro vysoké vítězství 

9:1 a třemi body zahájili novou sezónu. Hned pěti 

góly se blýskl střelec Michal Javůrek.

Do prvního zápasu nastoupili Strašečtí se čtrnác-

ti hráči v poli a brankářem Dvořákem, kterému kryl 

záda Jan Čadek. Po dvouleté pauze znovu oblékl 

žlutý dres Daniel Patera a premiéru v mistrovském 

zápase v "áčku" si odbyl Honza Běloušek. Chyběli 

naopak Lukáš Lev, Roman Omrai a Vojta Frolík.

Vlažná první třetina
Po vlažném úvodu, kdy se oba týmy pouze oťuká-

valy a hře chybělo větší tempo, otevřel svůj střelec-

ký účet Michal Javůrek. Ten využil rychlé nahrávky 

Honzy Falaře a z pravého kruhu nedal brankáři 

Hrdlořez šanci – 1:0. První branka domácí spíše 

uspala, než povzbudila k dalšímu útočnému sna-

žení. Hráčům ve žlutých dresech se nedařilo svého 

méně početného soupeře rozběhat a po laxních 

chybách přišly na řadu první výpady do domácí 

obrany. Hostům se však rychlé kontry nepodařilo 

kvalitněji zakončit. Přesto si pár dobrých zákroků 

připsal Lukáš Dvořák, který do nového ročníku na-

stoupil s číslem 36. Větší klid na domácí hokejky 

přinesl druhý gól Michala Javůrka, který se po na-

hrávkách Víti Samšuka a Štěpána Lva řítil zcela 

Hokejbalisté doma zazářili

osamocen na brankáře Folprechta a po precizně 

provedeném blafáku zvýšil vedení svého celku 

na 2:0. Takový stav vydržel až do konce první pe-

riody.

Domácí se do soupeře pustili
Po změně stran byli aktivnější hosté, kteří vyu-

žili mdlého výkonu Bubáků a odměnou jim byla 

snižující trefa. 

Několik nepřesností v obranném pásmu využil 

Jiří Chlistovský, jehož nenápadná střela zapadla 

přesně pod horní tyč Dvořákovy svatyně – 2:1. 

Až inkasovaná branka domácí probrala k zodpo-

vědnějšímu a ofenzívnějšímu výkonu. 

Během následujících tří minut se celku kapitána 

Tomáše Duchoně podařilo rozhodnout o osudu 

zápasu. 

Nejprve využil po nahrávce Ondřeje Duchoně 

přesilovou hru tvrdou ranou René Douša, poté 

se po dobré práci Daniela Patery prosadil z před-

brankového prostoru hned ve svém prvním zápase 

za "áčko" Honza Běloušek, aby povedenou pasáž 

zakončil Michal Javůrek, který po nahrávkách 

Samšuka a Zdeňka Husáka zkompletoval hattrick 

- 5:1. Po této gólové smršti byli hosté psychicky 

dole a ve zbytku zápasu již rezignovali na snahu 

s výsledkem ještě něco udělat.

Závěrečné vítězství
Třetí třetina již patřila čistě domácím, kteří 

předvedli fanouškům o posvícenskou sobotu 

několik pohledných akcí a dalšími čtyřmi zásahy 

navýšili skóre. 

Nejprve vybídl do dalšího samostatného úniku 

Javůrka Pavel Čadek. I tentokrát strašecký "snajpr" 

nezaváhal a dalším blafákem překonal Folprechta 

– 6:1. O pár minut později si Čadek s Javůrkem 

role prohodili a po ose Patera-Javůrek-Čadek za-

končoval posledně jmenovaný do prázdné branky 

– 7:1. Osmou trefu následně přidal nezastavitelný 

Javůrek, ke kterému se tentokrát přiklonilo i štěstí, 

když se míček po jeho střele a několika odrazech 

nakonec objevil až za brankovou čarou – 8:1. 

Tak či tak, jednalo se o pátý zásah v jednom 

zápase! Střelecký účet tohoto duelu završil v po-

slední minutě Honza Falař, který po nahrávkách 

Víti Samšuka (4. asistence v zápase) a Z. Husáka 

vymetl všechny pavučinky v horním růžku Fol-

prechtovy branky – 9:1.

Strašečtí tedy první zápas výsledkově zvládli 

na výbornou. 

Přesto mají na čem pracovat a až následující zápasy 

ukážou, jak na tom tým trenéra Pavlíka opravdu je.

Ondřej Duchoň

Hokejbalisté v akci (foto archiv HB NS)

Celosvětovou akcí se připomíná založení Mezi-

národního olympijského výboru v roce 1894, kdy 

se na počest této události každoročně oslavují 

sportovní aktivity všeho druhu. Po celém světě si 

ho připomíná 5,5 milionů lidí ze 150 zemí, přičemž 

každá si volí vlastní způsob oslavy. V Česku se pod 

záštitou Českého olympijského výboru pořádají 

běžecké závody. První ročník odstartoval v roce 

1987 Emil Zátopek. K Praze se připojila v průbě-

hu let další města až k současným 84 závodům. 

Olympijský den se ofi ciálně slaví 23. června, v Čes-

ku závody připadají vždy na středu nejbližší tomu-

to datu. Letos byl běh přeložen až na září.

(zdroj www.olympijskybeh.cz)

Mladí se utkali Na Kocourku
Také v Novém Strašecí se běhumilovní amatérští 

sportovci připojili k této celostátní akci podporují-

cí ušlechtilé olympijské myšlenky. 

Ve středu 16. září se ve sportovním areálu 

Na Kocourku sešli běžci různých věkových kate-

T-Mobile Olympijský běh ve Strašecí
Motto: „Různí běžci, různá místa, jedna myšlenka.“

gorií, do závodu bylo nutné se předem přihlásit. 

Každý závodník obdržel startovní balíček se star-

tovním číslem, malým občerstvením a kdo si ob-

jednal, tak i s tričkem. Dospělí našli v balíčku i sim 

kartu od T-Mobile. 

Nejmenší děti běželi 500 m, starší 1000 m. Start 

jim odpočítal ředitel ZŠ Petr Chochola a celou 

dobu je bouřlivě povzbuzoval. Stejně tak rodiče 

a pořadatelé. Navzdory pálícímu slunci se mladí 

běžci vydali ze všech svých sil a snažili se dosáh-

nout co nejlepšího času.

Prvním z chlapců v závodě na 500 m byl Vojtěch Koc, 
který podle své maminky neumí prohrávat a při-

vedla ho právě kvůli možné prohře, aby si prý zvy-

kal. Ovšem nevyšlo to…

„Běželo se mi dobře, ale znovu už bych to ne-

dal,“ řekl Vojta udýchaně do mikrofonu moderá-

torce závodu Ivaně Rezkové.

První z nejmladších dívek suverénně doběhla 

Kateřina Sýkorová. Běhá prý občas rekreačně 

s tátou půl i celý kilometr.

Starších dětí se sešlo na startu osm, několik při-

hlášených nedorazilo kvůli nemoci.

Mezi chlapci exceloval Ondra Neumann. 

„Vítězství jsem nečekal. Podporujeme se navzá-

jem s Jirkou Mikešem (2. místo), chodíme spolu 

na atletiku. Oba poběžíme mimo pořadí i s dospě-

lými,“ nechal se Ondra slyšet v cíli.

Z dívek byla nejlepší běžkyně ze Slaného 

Pavla Fišková.

Na závěr dětské části Olympijského běhu bylo 

slavnostní vyhlášení vítězů, medaile a ceny předá-

val starosta města Karel Filip.

Dospělí běželi městem i polem 
V 18 hodin byl jednotně z rozhlasu odstartován 

celostátní závod dospělých na 6,2 km. Trasu připra-

vily bývalá místostarostka NS Libuše Vosátková a ve-

doucí odboru kultury, sportu a RP Lenka Pelcová..

Suverénním vítězem mezi muži se stal Aleš Pluháček, 

obhajoval prvenství z loňska. Zaběhl však rychleji 

a překonal svůj předchozí čas o 6 sekund. 
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Z dospělých žen byla první v cíli Eva Kovářová. 

Perličkou tohoto závodu byla neofi ciální účast 

čtyř mladých závodníků mimo pořadí. Dorazi-

li všichni a ke všemu dvanáctiletá Ema Hejnová 

předběhla i zmíněnou vítězku.

Medaile a ceny prvním třem závodníkům v ženské 

a mužské kategorii předával opět starosta města 

Karel Filip, který jim také měřil časy. 

Sám je velký příznivec běžeckého sportu, proti loňsku 

se však Olympijského závodu nezúčastnil. Podle svých 

slov se šetřil na brzký půlmaraton v Ústí n. Labem. 

Na závěr moderátorka Ivana Rezková pozvala 

všechny účastníky na příští ročník Olympijského 

běhu s tím, že se snad uskuteční ve správném, 

tedy červnovém termínu.       Lída Fafl íková

Pohoří Krkonoš vymodelovaly ledovce už 

ve čtvrtohorách. Nejlepší ukázkou ledovcové 

činnosti je Obří důl, Kotelní jámy, Sněžné jámy 

(jámy je místní název pro ledovcové kary) a mno-

hé další. Patří k tomu nejcennějšímu, co můžeme 

v Krkonoších vidět, protože se v nich vyskytují 

nejvzácnější krkonošské rostliny. 

Krkonoše jsou naším nejstarším Národním par-

kem vyhlášeným již v roce 1963. Biosférickou 

rezervací Unesco byly vyhlášeny v roce 1992. 

Turisty jsou navštěvovány celoročně a já vyu-

žiji letošního krásného babího léta a pozvu vás 

na zhruba 13 km dlouhý výlet po jejich nejvyš-

ších partiích.

Lanovkou na Sněžku
Do Krkonoš můžeme jet přes Prahu nebo Mělník. 

Je to stejná trasa, jako do Adršpachu, jen v Trut-

nově odbočíme na Pec pod Sněžkou. Takže Praha 

– Mladá Boleslav – Jičín – Nová Paka – Trutnov – 

Pec Pod Sněžkou. Cesta nám bude trvat 3 hodiny 

a ujedeme 203 km.

Vybral jsem pro vás dnes jednu z nejkrásnějších 

cest, kterou jsem šel již několikrát, jak v zimě, tak 

v létě. Auto zaparkujte na centrálním parkovišti v Peci 

pod Sněžkou (na celý den 120 Kč). Pro dnešní výlet 

využijeme novou lanovku na Sněžku (1 603 m/n. 

m.). Někdo možná namítne, že by se mělo chodit 

pěšky. Souhlasím, že trasa nahoru Obřím dolem je 

úžasná, ale trvá 3 hodiny. Takže lanovku použijeme 

z časových důvodů a abychom se nevyčerpali před 

turistikou ve vrcholových partiích.

Turistický okruh krkonošskou tundrou
Pec pod Sněžkou – Sněžka – Luční 

bouda – Výrovka – Pec pod Sněžkou
Už cesta lanovkou je nevšední zážitek, natož roz-

hledy z naší nejvyšší hory. Lanovka stojí dospělého 

230 Kč, děti polovinu). Jízda trvá 14 minut i s pře-

stupem na Růžové hoře a během této krátké doby 

překonáme převýšení téměř 800 m. Ušetřené síly 

a čas věnujeme turistice po náhorních partiích Úp-

ských rašelinišť. Naše cesta ze Sněžky povede na Luč-

ní boudu, Studniční horu, známou turistickou chatu 

Výrovku a přes Richtrovy Boudy zpátky do Pece.

Sestup k Luční boudě
Až se pokocháme pohledem ze Sněžky, sestoupí-

me strmou cestou k bývalé Obří boudě (před lety 

vyhořela). Tomuto úseku, především ti starší, věnuj-

me zvýšenou pozornost. Je to tak na 15–20 minut, 

ale z důvodů bezpečnosti je důležité nepospíchat, 

a pokud si nejsme jistí, přidržujme se bezpečnost-

ních zábradlí a řetězů. Kromě této náročnější pasáže 

se jde až do cíle velmi pohodlně. Od Obří boudy 

procházíme po modré turistické značce Úpským ra-

šeliništěm, které je památkou na zmizelé ledovce. 

Cesta nad těmito mokřady je z velké části vy-

robená z dřevěných můstků. Zdejší prostor se též 

nazývá Krkonošská tundra. Z vrcholu nám cesta 

na Luční boudu bude trvat 1 hodinu (3,6 km). 

Luční bouda leží na krásném místě a je ideální 

místo na občerstvení a odpočinek. 

Výborně zde vaří, ale můžeme si dát třeba jen 

klobásu, anebo kávu a něco sladkého.

Ze Studniční hory k chatě Výrovka
Z Luční boudy pokračujeme po červené turistic-

ké značce na Studniční horu, odkud jsou nádher-

né romantické výhledy. Jistě si všimneme starého 

bunkru (dnes památník obětem hor), ve kterém 

našlo útočiště 6 studentů. Přečkali tu zimní bouři 

a zachránili se, což se stalo námětem snímku Váni-

ce režiséra Čeňka Duby z roku 1962. 

Ze Studniční hory již z dálky vidíme známou cha-

tu Výrovku (53 min/2,7 km) a za ní na horizontu 

Bufítek Na rozcestí. 

Komu se nebude chtít posedět, může před Výrov-

kou zahnout doleva po zelené turistické značce směr 

Richtrovy boudy a Pec pod Sněžkou. Tady se jde 

až do Pece po asfaltce. Cesta vede převážně lesem 

a neměla by nám trvat déle jak jeden a půl hodiny 

(1,27 hod./5,6 km).

Dvě trasy do Pece
Pro ty mladší, kteří by ještě neměli dost, můžu 

doporučit dvě zpáteční varianty. Obě vedou z Bu-

fítku Na Rozcestí, kam z Výrovky dojdeme po naší 

červené turistické značce asi za 20 minut (1 km). 

A zde se můžeme rozhodnout. Buď půjdeme 

po zelené turistické značce trochu divokou příro-

dou bez civilizace (do Pece 5,2 km 1,20 hod.). 

Kdybych si měl vybrat já, šel bych raději druhou 

variantou, po červené turistické značce přes Liščí 

horu až k lyžařskému rozcestníku u Lesní boudy 

(necelé 4 km/necelá 1 hod.). Po cestě je spousta 

krásných výhledů. Úžasná je trochu skrytá Luisina 

vyhlídka. Území v širokém okolí Liščí hory je vyhlá-

šeno klidovým územím.

Od lyžařského rozcestníku u Lesní boudy to vez-

meme doleva po žluté turistické cestě až do Pece 

(47 min/3,1 km).

Věřím, že vás po silnici do Krkonoš neodradí 

delší vzdálenost a že budete mile překvapení, jak 

cestu, ale především krásný turistický okruh, velmi 

pohodově zvládnete.        Slunce v duši

Vladimír Kozel

Běh na 500 m odstartoval (foto Lenka Pelcová) Těsně po startu dospělých na 6,2 km 

(foto Lenka Pelcová)

Nejrychlejší chlapci na 1000 m (foto Lenka Pelcová)
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KALENDÁŘ AKCÍ / INZERCE

1. – 17. října 

Výstava Zmizelé Sudety
Muzeum NS

2. – 3. října 

Volby do krajů a Senátu

5. října 

Havel – ČR fi lm
Kinokavárna NKC od 19 hodin

Vstupné 90 Kč

6. října 

Klub cesty za poznáním
Náhradní termín přednášky 

Kolonizace českých zemí v 11. a 12. století 

Muzeum od 17 hodin

8. října 

Akademie třetího věku
Zábavná historie medicíny
NKC od 16 hodin

Vstupné 40  Kč

9. – 10. října 

Volby – 2. kolo

Kalendář akcí – říjen
10. října 

Tenkrát v Thébách
Studio Alfa

NKC od 18 hodin

Vstupné 100 Kč

11. října 

Mikulkovy pohádky
Představení divadla Elf

NKC od 15 hodin

Vstupné 45 Kč dospělí, 30 Kč děti

13. října 
 

Klub cesty za poznáním – přednáška
Vývoj českého a německého jazyka 

na území Koruny české

Muzeum od 17 hodin

13. října 

Koncert ZUŠ k výročí školy
NKC od 17.30 hodin

15. října 

Cestovatelská beseda – Madagaskar
NKC od 19 hodin

Vstupné 90 Kč

18. října 

Zločin v Posázavském Pacifi ku
Divadelní představení O. Havelky

NKC od 19 hodin

Vstupné v předprodeji 380/420 Kč

na místě 400/440 Kč

19. října 

Zahajovací koncert ZUŠ
NKC

21. října 

Setkání s písničkou
NKC od 15 hodin

22. října 

Vernisáž modelářské výstavy
Muzeum NS od 17 hodin

31. října 

Komentovaná prohlídka modelářské výstavy
Muzeum NS 

Dne 10. října uplyne osm let od úmrtí 
milovaného manžela, otce a dědečka, 
pana Bohumila Kleindiensta.

Stále vzpomínají manželka Eva, syn Bohumil
a dcera Hanka s rodinami

Těžko se s tebou loučilo, 
těžko je bez tebe žít.

Láska však smrtí nekončí,
v srdcích tě stále budeme mít.

Dne 2. října uplyne 3. výročí úmrtí Jiřího Havla.

Stále vzpomínají manželka Blanka, 
synové Jiří a Martin a dcera Jana s rodinami

Společenská kronika

Osud ti nedopřál déle s námi být,
ale v našich srdíčkách budeš stále žít.

Dne 30. října uplynou tři roky, co nás navždy 
opustil náš drahý a milovaný manžel, tatínek, 
syn, bratr, strýc a kamarád pan Robert Vyžďura

Stále s velkou láskou vzpomínají manželka 
Lucie, synové Daniel a Ondřej, maminka Eva 
s rodinou, sestra Dana s rodinou, sestra Eva 
s rodinou a bratr Jakub.

Dne 28. října by se dožila čtrnácti let 
Manonka Missoux (Lidická), žákyně zdejší 
základní školy. Zemřela 2. dubna 2020. 

Prosíme, vzpomeňte s námi. 

Zarmoucená rodina.

Dne 28. září jsme vzpomněli třetí výročí 
od úmrtí bratra a strýce pana Štefana Meluše.

S láskou vzpomínají sestra Jarka s rodinou, 
sestra Máša s rodinou, bratři Pavel a Pepa. 
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Hledáme zaměstnance 
na pozici:  S K L A D N Í K/CE
Náplň práce: 
• manipulace s knihami
• kompletace zboží na lince
• místo výkonu práce: logistika Nové Strašecí, 
 U Rybníka 1161

Nabízíme: 
• práci na plný úvazek 
 (podmínka - třísměnný provoz – R/N/O)
• plat 20.000 + 2.000 Kč + roční bonus 
 (8.000 + 8.000 Kč)
• možnost využití fi remních benefi tů: stravenky, 
 příspěvek na penzijní připojištění, 
 v den narozenin placené volno, multisport karta
   náborový příspěvek ve výši 15.000,-Kč
Požadujeme: 
• středoškolské vzdělání, učiliště
• základy práce s PC
• bezúhonnost
• dobrý zdravotní stav
• pečlivost, pracovitost
• zkušenosti na obdobné pozici výhodou
Životopisy posílejte na adresu: repaska.maria@euromedia.cz

Firma:
Euromedia Group, a. s., Nádražní 30, 150 00 Praha 5
Kontaktní osoba: Žigová Repaská Mária
Tel: 774 929 891
e-mail: repaska.maria@euromedia.cz
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Prodej slepiček
25. 10. a 15. 11. 2020 

Nové Strašecí u Sokolovny v 11.20 hod.

Červený Hrádek prodává slepičky typu Tetra hnědá, Dominant ve všech 

barvách, Green Shell typu Araukana a Dark Shell typu Maranska. 

Stáří 15–19 týdnů, cena 169–229 Kč/1 ks.

Při prodeji slepiček – výkup králičích kožek – cena dle poptávky. 

Informace: po–pá 9–16 hodin. 

tel. 601 576 270, 728 605 840,  www.drubezcervenyhradek.cz

Hledáme pronájem prostoru 
v Novém Strašecí pro provozování logopedické ambulance.

Požadavky: místnost pro ordinaci s umyvadlem, čekárna, dostupné WC,

přízemí nebo nadzemní podlaží s výtahem. Telefon: 606 285 318
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